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O MOBILNÉ DOPRAVNÉ IHRISKO JE VEĽKÝ ZÁUJEM
 Jednou zo sprievod-
ných akcií Európskeho týždňa 
mobility v Bratislave bola aj 
akcia Detský vodičský preu-
kaz. Na Primaciálnom námestí 
v nedeľu 20. septembra mohli 
deti, ktoré prešli teoretickou 
aj praktickou časťou, získať 
spomínaný vodičský preukaz, 
ktorý ich oprávňuje jazdiť na 
odrážadlách, trojkolkách, ko-
lobežkách, bicykloch s pomoc-
nými kolieskami a riadnych bi-
cykloch. Praktické jazdy absol-
vovali deti na detskom doprav-
nom ihrisku, kde boli priprave-
né rôzne situácie - prejazd cez 
svetelnú križovatku, prejazd 

cez križovatku riadenú po-
kynmi policajta, prípadne cez 
križovatku, kde sa museli riadiť 
dopravnými značkami. Značná 
časť praktických ukážok bola 
venovaná aj správaniu sa detí 
na priechodoch pre chodcov. 
Každé dieťa, ktoré absolvovalo 
túto časť, dostalo navyše od 
mestskej polície aj pexeso s do-
pravnými značkami. 
 „Mobilné dopravné ih-
risko využíva mestská polícia 
už niekoľko rokov. Tento rok 
rozšírili výbavu ihriska o nové 
kolobežky a ochranné pomôcky 
- prilby a vesty, ktoré musia mať 
na sebe deti, či už v reálnom ži-

vote ako nemotorizovaný 
účastník cestnej premáv-
ky, ale aj ako účastník 
dopravnej výchovy na 
školách a v predškol-
ských zariadeniach for-
mou výučby zo strany 
mestskej polície. O túto 
aktivitu je zo strany škôl 
mimoriadny záujem a 
mestskí policajti aj túto 
formu výučby realizujú 
bezplatne,“ dodal hovor-
ca MsP Bratislava  Peter 
Pleva.

(pk)
Nádvorie Starej radnice patrilo počas týždňa mobility malým šoférom

PARKOVAŤ NA ULICI V STAROM MESTE BUDÚ IBA VYVOLENÍ
 Zaparkovať v centre 
a blízkosti centra už nebude 
také ľahké, ba dokonca z hľa-
diska limitovaných možností na 
parkovanie, pre väčšinu Brati-
slavčanov ani možné. 
 Samospráva Starého Mes-
ta plánuje v rámci svojej parkova-
cej politiky vo veľkej miere z ulíc 
vytlačiť autá obyvateľov iných 
mestských častí do súkromných 
parkovacích priestorov, resp. 
mimo Staré Mesto a tým elimi-
novať počet áut prichádzajúcich 
denne do tejto mestskej časti a na 
druhej strane podporiť príchod 
ľudí do centra použitím MHD. 
 Podľa ich návrhu, ktorý 
prezentovali na minulotýždňovej 
tlačovej besede, chcú nasledovať 
tzv. Pražský model parkovania, 
ktorý preferuje obyvateľov tejto 
mestskej časti. Parkovanie na 
uliciach má byť rozdelené na 
modré zóny, kde bude povolené 
parkovanie iba Staromešťanom 
a na biele zóny, ktorých však bude 
podstatne menej, kde bude môcť 

odstaviť svoje auto návštevník 
inej mestskej časti. Štatistiky ešte 
nie sú známe, no pomer modrých 
a bielych boxov bude výrazne 
v prospech modrých, čiže šanca 

nájsť voľné biele miesto bude 
zrejme problém. Príčinou týchto 
zmien je snaha samosprávy ko-
nečne po troch rokoch splniť svoj 
sľub a vyjsť v ústrety obyvateľom, 

druhým dôvodom je nevýhodná 
zmluva so spoločnosťou  BPS 
Park, ktorú uzavrelo bývalé ve-
denie Starého Mesta. Práve nové 
zmeny v náväznosti na pripravo-

vanú legislatívu by mali umožniť 
konečné vyriešenie tohto vleklého 
sporu.

(viac sa dočítate na strane 7) 
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ROZHOVOR

s náčelníčkou MsP

ZUZANOU
ZAJACOVOU

AJ KRÍZA NÁM POMOHLA VYLEPŠIŤ POLICAJNÉ ŠTATISTIKY
 Pri hodnotení tohtoroč-
nej letnej turistickej sezóny na ne-
dávnej tlačovej konferencii  netajil 
námestník primátora Tomáš Kor-
ček spokojnosť. Oproti minulým 
rokom bola bratislavská letná se-
zóna oveľa pokojnejšia. ,,Zrejme aj 
preto, že sme zaznamenali nižšiu 
návštevnosť, čo súvisí s ekonomic-
kou krízou vo svete. Počet ubyto-
vaných v prvom polroku klesol asi 
o 14 percent. Počas tejto sezóny 
sme nemali ani problémy s tu-
ristami z Veľkej Británie, ktorých  
k nám prišlo menej ako po minulé 
roky,“ povedal Korček, ktorý do-
dal, že momentálne má mestská 
polícia okolo 300 príslušníkov, no 
zámerom je celkový počet 500. 
 Mestská polícia preverila 
v lete vyše 17 000 udalostí, vlani 

to bolo takmer 23-tisíc. Najviac, 
vyše 7 000 priestupkov, sa stalo 
na úseku dopravy, ďalšie súviseli 
s čistotou a poriadkom, konzu-
movaním alkoholu na verejnosti, 
rušením nočného pokoja. Mestskí 
policajti uložili blokové pokuty 
celkovo vo výške 115 500 eur. 
Viac ako  sedemtisíc priestupkov 
sa týkalo motoristov, policajti 
založili imobilizéry na 4 167 
vozidiel a približne 900 vozidiel 
bolo odtiahnutých.  Na pokutách 
vyzbierali mestskí policajti počas 
letnej turistickej sezóny 115 500 €. 
Do magistrátnej kasy z nich popu-
tuje 87 610 eur, zvyšok si rozdelia 
jednotlivé mestské časti. 

(bj)
foto Miroslav Košírer

BRITOV VYSTRIEDALI VO FONTÁNACH ČESI

 Aj náčelníčka MsP Zu-
zana Zajacová bola s letom spo-
kojná. Ocenila nasadenie a prácu 
mestských policajtov. Najmä kon-
dícia policajtov v cyklohliadkach 
si podľa nej zaslúži uznanie. Veď 
stráviť v sedle 12 hodín, to už dá 
zabrať. Policajti najazdili viac ako 
1 464 kilometrov, denne riešili 
priemerne šesť priestupkov. Od 

začiatku tohto roka prijala Mest-
ská polícia 59 nových policajtov.  

Ako by ste zhodnotili letnú turis-
tickú sezónu? Líšila sa v niečom 
od ostatných sezón?
 Ak sa obzrieme za dvomi 
najzaťaženejšími mesiacmi leta - 
bola táto sezóna v hlavnom meste 
relatívne  pokojná, a to aj napriek 
tomu, že okrem tých bežných vecí 
čakalo na našich policajtov aj za-
bezpečenie verejného poriadku pri 
futbalových stretnutiach Ligy maj-
strov na Tehelnom poli – Zrijnsky 
Mostar, na ktorom bolo prítomných 
14 000 fanúšikov, Olympiakos Pireus 
– 21 000 divákov a Ajax Amsterdam. 
Všetky podujatia sa zaobišli bez mi-
moriadnych udalostí. Taktiež to boli 

podujatia v rámci Bratislavského 
kultúrneho leta, kedy počas 82 dní 
bolo ponúknutých organizátormi 
podujatia 180 hlavných programov 
a na 20 scénach sa predstavili účin-
kujúci z 18 krajín. Každý piatok v júli 
a auguste sa Bratislavčania schádzali 
za Auparkom, aby sa spoločne mohli 
vybrať na nočnú jazdu mestom 
na korčuliach, ktorá už má množ-
stvo priaznivcov a patrí k typickej 
prázdninovej atmosfére  hlavného 
mesta. Tam všade sme museli byť od 
začiatku do konca. O zabezpečenie 
verejného poriadku sa hliadky mest-
skej polície starali aj na hrade Devín, 
na Hlavnom, Primaciálnom i Hviez-
doslavovom námestí, v areáli prí-
rodného kúpaliska Kuchajda a Zlaté 

piesky, v Bratislavskom 
lesoparku i oddychovej 
zóne za petržalským 
Auparkom v Sade Jan-
ka Kráľa a na Tyršovom 
nábreží. 

Ktoré problémy a 
priestupky patria k 
typicky letným? 
 Nepovedala by 
som, že priestupky 
sú typicky letné a ty-
picky zimné. Najviac 
zastúpenými sú po-
rušovania pravidiel 
cestnej premávky, a to 
predovšetkým brati-
slavskými motoristami. 
Z kategórie porušovaní 
všeobecne záväzných 
nariadení prevládajú 
priestupky týkajúce 
sa čistoty a poriadku, 

konzumácie alkoholických nápojov 
na verejných priestranstvách. Roz-
šíril sa nám problém popíjania al-
koholických nápojov mladými ľuďmi 
na verejných priestranstvách. Bra-
tislavská mládež sa nám pravidelne 
stretáva hlavne na konci pracovné-
ho týždňa vo večerných hodinách 
na Námestí slobody, Kollárovom 
námestí, v bratislavskom podhradí 
a prebdenú noc zvyčajne ukončia 
v Sade Janka Kráľa v Petržalke. Na 
stretávaní sa mladých ľudí by nič ne-
bolo v tom prípade, keby ruka v ruke 
s ním nešlo popíjanie alkoholických 
nápojov a s ním súvisiace nevhodné 
správanie, nedodržiavanie čistoty 
a poriadku, pouličný vandalizmus  
a rušenie nočného pokoja, čo sme  
vo zvýšenej miere ako po minulé 

roky zaznamenali aj v telefonátoch 
od samotných občanov na  linke 
tiesňového volania 159. 
 
Objavila sa v práci mestskej polí-
cie nejaká novinka?
 Novinkou počas tohtoroč-
nej letnej turistickej sezóny bolo, 
že sme v mestskej časti Petržalka 
zaviedli cyklistické hliadky mestskej 
polície. Ich zavedením máme za cieľ 
dohliadať na verejný poriadok  v 
širšom území prideleného okrsku, 
pričom mám za to, že cyklistická 
hliadka sa dokáže rýchlejšie presu-
núť aj do autom menej  prístupných 
lokalít. Mestskí policajti vykonávali 
službu okrem cyklistickej hrádze aj 
na miestach ako Tyršovo nábrežie, 
Sad Janka Kráľa, areál Draždiaku 
alebo niektoré špecifické záhradkár-
ke osady.  Za dva mesiace hliadky na 
bicykloch najazdili 1464 kilometrov 
a osvedčili sa aj na samotnej hrádzi. 
Vo viacerých prípadoch policajti za-
radení do týchto hliadok poskytovali 
samotným cyklistom po ich pádoch 
na zem, či pri iných kolíziách prvú 
pomoc – teda ošetrenie drobných 
poranení, taktiež riešili problemati-
ku týkajúcu sa chovu psov s akcen-
tom na čistotu a poriadok. 
 
Patria k najproblémovejším ná-
rodom v našom meste stále Briti, 
prípadne máme tu nejakú inú 
exotiku?
 Slovensko už nie je pre 
mladých Britov po zavedení eura až 
tak „zaujímavou“ destináciou. Pokiaľ 
mám informácie, pre svoje radován-
ky si zvolili aj  iné krajiny Európskej 
únie. Ich kúpanie sa vo fontánach 
sme v tomto roku nemuseli riešiť, 
aj keď našiel sa aj taký  odvážlivec. 
Bol to fanúšik českej futbalovej re-
prezentácie a po kúpeli ho neskôr 
doriešila v blokovom konaní jedna 
z našich hliadok. Počas tejto sezó-
ny sa nám veľmi osvedčil aj model 
zabezpečovania verejného poriadku 
v Starom Meste hliadkami služobnej 
kynológie, pričom táto služba bola 
vykonávaná  takzvanými zmieša-
nými hliadkami – policajt zaradený 
na Okrskovej stanici  Staré Mesto 
a kynológ so služobným psom.
 
Čo čaká mestskú políciu v najbliž-
šej dobe?
 Keď sme v roku 2005 za-
viedli  v hlavnom meste – teda v je-
ho vybraných mestských častiach 

systém okrskárov mestskej polície, 
nepredpokladali sme, že zo strany 
obyvateľov týchto mestských častí 
bude taký záujem o takúto formu 
policajnej práce. To, čo sme si od 
týchto okrskárov sľubovali, teda 
ich osobnú zodpovednosť za verej-
ný poriadok v pridelenom okrsku 
a lepší kontakt s občanmi a násled-
né okamžité riešenie vzniknutých 
problémov – to sa do bodky naplni-
lo. Okrem priameho výkonu služby 
v pridelenom okrsku sú títo poli-
cajti k dispozícii občanom tej ktorej 
mestskej časti, v čase predĺžených 
úradných hodín na miestnych úra-
doch. K ich bežnej výbave patrí mo-
bilný telefón, ako aj malý motocykel. 
Momentálne pôsobí v hlavnom 
meste 17 policajtov zaradených na 
pozícii okrskár. K 1. októbru 2009 
sa k nim pridajú ďalší dvaja, ktorí 
budú pôsobiť v mestskej časti Rača. 
V mestskej časti Ružinov s výko-
nom služby na Trnávke plánujeme 
rozšíriť  počet okrskárov  od 1. no-
vembra 2009 o ďalšieho príslušníka. 
Čaká nás aj modernizácia vozového 
parku, ako aj práca s novými ľuďmi, 
hlavne pri zdokonaľovaní a rozvoji 
ich vedomostí, zručností a aplikácie 
poznania pri výkone služby.  Toto 
sa týka nielen tých, ktorí už posilnili 
v tomto roku naše rady, ale i ďalších, 
ak úspešne absolvujú kurz odbornej 
prípravy v našom školiacom zaria-
dení v Dúbravke.
 
Aké je vaše prianie do budúcnos-
ti?
 Ako rodená Bratislavčan-
ka, odhliadnuc od toho, že riadim 
mestskú políciu nášho mesta, by 
som týmto spôsobom  apelovala na 
všetkých tých, ktorí žijú v našom 
meste, či už prechodne alebo natrva-
lo, aby si naše hlavné mesto chránili. 
Chránili si nielen zeleň a prírodu, 
ktorá nás obklopuje a historické 
pamiatky nachádzajúce sa na tomto 
území, ale dbali aj na čistotu a poria-
dok, dodržiavali pravidlá stanovené 
právnymi predpismi, aby občania 
tu žijúci a pracujúci mali dosta-
tok osobnej disciplíny smerujúcej 
k záchrane dedičstva pre ďalšie 
generácie. To by bolo to ideálne 
v našom meste a potom by sa čin-
nosť mestskej polície  upriamila na 
prevenciu ...

Peter Kimijan

STARÝ MOST 
TESTUJÚ JADROVÝMI 

VRTMI 

 Na nábrežných pilieroch 
Starého mosta v posledných dňoch 
prebiehali jadrové prieskumné 
vrty. Navŕtanie pilierov má odhaliť, 
v akom stave sa nachádzajú a do 
akej miery ich bude nutné opraviť 
a vystužiť. Rovnakým spôsobom 
boli v apríli sanované piliere pod 
železničnou časťou mosta. Oprava 
pilierov je nevyhnutnou súčasťou 
odstránenia havarijného stavu, 
v ktorom sa Starý most nachádza. 
Spoločnosť Metro zároveň zabez-
pečuje aj prekládku funkčných 
inžinierskych sietí zo železničnej 
časti mosta na cestnú časť. Sú to 
tie inžinierske siete, ktoré nemajú 
náhradu, ako napríklad plynovod. 
Pôjde o dočasnú prekládku, kým 
sa neukončí oprava Starého mosta. 
Nefunkčné inžinierske siete sú už 
z mosta odstránené. Termín ukon-
čenia prác na moste je koncom 
budúceho roka.  
 Či sa most napokon bude 
rozoberať, vyplynie až z  projek-
tovej dokumentácie pre územné 
rozhodnutie, ktorú pripravuje spo-
ločnosť Alfa 04. Tá ponúka rieše-
nie, ktoré zdvihne most o potrebnú 
výšku (vyhovie sa tak požiadavkám 
Dunajskej plavebnej komisie) a zá-
roveň sa vybuduje aj električková 
trať. Tá pôjde v pôvodnom korido-
re, teda jedna koľaj bude v mieste 
terajšej železnice a druhá v mieste 
cestného telesa. Výzor mosta sa 
nezmení, zostanú tam tie isté prv-
ky z priehradoviny, ako sú dnes. 

(rm)

Hliadky služobnej kynológie sa v lete veľmi osvedčili

 S budovaním nových 
prístreškov pre prímestské linky 
na Patrónke sa už začalo. 
 Magistrát Bratislavy a sa-
mosprávny kraj sa k dôstojným 
podmienkam na týchto zastávkach 
odhodlali po dlhých rokoch. Podľa 
magistrátu sa mesto bude podie-
ľať na príprave spevnenej plochy 
a vybudovaní prípojky pre elek-
trickú energiu. Finančné náklady, 
ktoré sa odhadujú na niekoľko tisíc 
eur, by mal na základe obojstran-
nej dohody znášať Bratislavský 
samosprávny kraj. O údržbu sa 
bude starať spoločnosť JCDecaux, 
ktorá zabezpečuje prístrešky aj pre 
mesto. Peniaze na údržbu by mali 
ísť z rozpočtu kraja.
 Kraj navrhoval aj spoloč-
né riešenie, kedy by sa zastávky 
MHD a prímestské linky spojili. 
Podľa mesta však k spoločnému 
označeniu prímestských zastávok 
a zastávok MHD dôjsť nemôže. 
Frekvencia zastavujúcich autobu-
sov MHD je v rannej špičke tak 
nízka, že by vznikol na spoločnej 
zastávke dokonalý chaos. Mesto 
tak reagovalo na tvrdenia kraja, 
že sa odmietavo postavilo k jeho 
návrhu posunúť označenie pod 
strechu k zástavke MHD. 

(pk)

STAVAJÚ 
PRÍSTREŠKY 

NA PATRÓNKE
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KONTROLOVALI 
PARKOVANIE 

TURISTICKÝCH 
AUTOBUSOV

 V minulom čísle sme in-
formovali, že kompetentní majú 
riešiť problémové parkovanie vý-
letných autobusov na Rázusovom 
nábreží. Po pracovnom stretnutí 
so všetkými zainteresovanými 
partnermi, boli následne vykonané 
opakované kontroly dodržiavania 
stanovených pravidiel využívania 
zastávky na Rázusovom nábreží 
pre zájazdové autobusy a výletné 
vláčiky v oboch smeroch, ktoré 
podľa vyjadrenia mesta potvrdili, 
že potrebná disciplína bola zavede-
ná a stanovené pravidlá sa rešpek-
tujú. Následne bola možnosť vyu-
žívania tohto miesta na krátkodobé 
zastavenie potvrdená s platnosťou 
do konca roka 2009. Zároveň boli 
do 48 hod. po uskutočnení vyššie 
uvedeného pracovného stretnutia 
označené miesta pre krátkodobé 
zastavenie na Rázusovom nábreží, 
ako aj pred SNR pri hrade. Ozna-
čené boli vodorovným dopravným  
značením, čo vo veľkej miere 
prispelo ku konsolidácii doprav-
nej situácie na  oboch miestach. 
Stanovené pravidlá ostávajú ne-
zmenené a v prípade, že nebudú 
dodržiavané, bude predmetným 
domácim prevádzkovateľom ude-
lená pokuta a následne odobratá 
licencia. Pravidlá platiace pre 
pohyb turistických vozidiel v roku 
2010 budú zverejnené v priebehu 
mesiaca december 2009. Okrem 
uvedeného bolo vytypované aj 
miesto na odstavenie turistických 
autobusov a to v depe DBP, ktoré 
bude k dispozícii už od jari 2010.

(vs)

ZO SEPTEMBROVÉHO ROKOVANIA 
MESTSKÉHO ZASTUPITEĽSTVA BRATISLAVY

Osud PKO,  projekt LIDO PARK, či zmeny v tohtoročnom rozpočte  - to  boli hlavné témy 9-hodinového rokovacieho maratónu na septem-
brovom zasadnutí bratislavského mestského parlamentu. Poslanci tiež odsúhlasili viacero projektov s ktorými sa chce mesto uchádzať o 
prostriedky z európskych fondov.

ROZPOČET MESTA JE „NAPNUTÝ“
 Hospodárenie hlavného 
mesta sa v dôsledku hospodár-
skej krízy v uplynulom období 
zhoršilo. Poslanci mestského 
zastupiteľstva schválili na sep-
tembrovom zasadnutí ďalšiu 
zmenu tohtoročného rozpočtu 
hlavného mesta. Jeho deficit za 
prvý polrok tohto roka dosiahol 
2,3 milióna eur. Hospodárenie 
mesta zhoršili najmä negatív-
ne dopady hospodárskej krízy 
a s tým súvisiaci nižší príjem 
z výberu dane z príjmu fyzic-
kých osôb. Príjmy obmedzil 
podľa prvého námestníka 
primátora Milana Cíleka (Ob-
čiansky klub) aj fakt, že mesto 
od januára takmer nepredáva 

svoj majetok. Poslanci odobrili 
zníženie bežných príjmov o 
takmer 12 miliónov eur, ako aj 
zníženie bežných výdavkov o 2 
milióny eur. Kapitálové výdav-
ky sa znížia o 3,5 mil. eur. Na 
zmiernenie výpadku príjmov sa 
využijú aj prostriedky z Rezerv-
ného fondu, aby sa pokračovalo 
v rozvoji mesta. Zníženie 
výdavkov by v budúcnos-
ti mohlo priniesť napríklad 
aj zavedenie elektronické-
ho verejného obstarávania 
a elektronických  aukcií. 

Hlasovanie - PRÍTOMNÝCH: 
65 poslancov,  ZA: 49, PROTI: 
3, ZDRŽALI SA: 13.

CELOMESTSKÉ CENTRUM 
V PETRŽALKE PREŠLO IBA TESNE

 Bratislavskí mestskí po-
slanci tesnou trojpätinovou väč-
šinou schválili zmeny a doplnky 
Územného plánu zóny Celo-
mestské centrum - časť Petržal-
ka. Ide o územie medzi Starým a 
Prístavným mostom. Mesto pri-
stúpilo k aktualizácii plánu zóny  
z roku 2006 na podnet vlastníka 
pozemkov, spoločnosti Popper 
Capital. Firma chce v sektore E, 
ktorý je vymedzený protipovod-
ňovou hrádzou, zemným valom 
pod Jantárovou cestou a z juhu 
a východu novou obslužnou ko-
munikáciou Janíkova, postaviť 
nové kultúrno-spoločenské cen-
trum. Ako informoval starosta 
Petržalky Milan Ftáčnik (bez  
politickej príslušnosti), petržal-
ské miestne zastupiteľstvo na 
júnovom i júlovom zasadnutí 
s navrhnutými zmenami nesú-
hlasilo. Podľa neho, petržalská 
samospráva nie je proti vybu-
dovaniu kultúrneho stánku, 
výhrady však má k veľkému  
rozsah zástavby na úkor zelene 
v tejto lokalite. Hlavný architekt 
Bratislavy Štefan Šlachta v roz-
prave uviedol, že ide o najcen-
nejšie územie hlavného mesta 
a pribudnúť by tam mali objekty 

„nadmestského či dokonca nad-
republikového“ významu. Ako 
uviedol, o riešení budúcnosti 
lokality by bola ešte vhodná od-
borná diskusia, pričom by mala 
byť vyhlásená architektonická 
súťaž. Podľa Štefana Holčíka 
(NF) zeleň v lokalite neubudne, 
ešte pred 50 rokmi tam bolo 
smetisko a mesto výstavbou len 
získa. Urbanizáciu územia, kto-
ré je v súčasnosti nevyužívané 
a schátralé podporil aj Oliver 
Kríž (Občiansky klub). Naopak, 
proti navrhovaným zmenám sa 
vyjadrila Viera Kimerlingová 
(KDH). Peter Gandl (Občiansky 
klub) informoval, že má ísť o in-
tenzívne zastavanú časť mesta, s 
priemernou 4-podlažnou zasta-
vanosťou.  
 Všeobecne záväzné 
nariadenie, ktorým sa mení na-
riadenie z roku 2006, ktorým sa 
vyhlasuje záväzná časť Územné-
ho plánu zóny Celomestské cen-
trum - časť Petržalka nadobudne 
účinnosť 15. októbra 2009. 

Hlasovanie - PRÍTOMNÝCH: 
68 poslancov, ZA: 43, PROTI: 
21, ZDRŽALI SA: 3, NEHLA-
SOVAL: 1.

 Niekoľkohodinovú disku-
siu si vyžiadal dokument o projekte 
výstavby kultúrno-spoločenskom 
centra LIDO PARK v bratislavskej 
Petržalke. Materiál s tromi va-
riantmi riešenia projektu napokon 
primátor Andrej Ďurkovský stia-
hol z rokovania, pretože  poslanci 
nepodporili žiadny z predložených 
pozmeňujúcich návrhov na uzne-
senie. V búrlivej diskusii viacerí 
poslanci upozornili, že podmienky 
navrhnuté majiteľom pozemku sú 
pre mesto nevýhodné. Ján Budaj 
(DÚ) kritizoval, že mesto nechce 
vybudovať centrum na vlastnom 
pozemku a navrhol vypracovať 
zoznam vhodných mestských po-
zemkov. Jeho návrh však podporilo 
iba 10 z 56 prítomných poslancov. 
Pavel Blažej (Občiansky klub) uvie-
dol, že je z predložených návrhov 
„zhrozený“, pretože ide o niekoľ-
konásobne predraženú investíciu. 

POSLANCOM SA LIDO PARK NEPÁČIL
Podľa Michala Baranoviča (SDKÚ-
-DS) by sa mesto nemalo k ničomu 
zaväzovať. Hlavný architekt Brati-
slavy Štefan Šlachta sa v súvislosti s 
predloženými 3 variantmi vyjadril, 
že sa nedá hovoriť o serióznom 
zhodnotení územia a opäť pod-
poril vypísanie architektonickej 
súťaže. Viacerým poslancom sa 
nepozdávala ani výška nájomného, 
ktoré by malo mesto mesačne pla-
tiť - podľa jednotlivých variantov 
od 118 000 do 158 000 eur. Riadi-
teľka magistrátu Anna Pavlovičová 
naopak obhajovala prenájom vo 
výške necelých 200 eur za štvorco-
vý meter ako pre mesto  výhodný. 
Zastupiteľstvo nepodporilo ani 
návrh Valentína Mikuša (Občian-
sky klub) na ročný nájom vo výške 
750 000 eur. Projekt bude podľa 
primátora Andreja Ďurkovského 
po vypracovaní alternatív riešenia 
predmetom ďalších rokovaní. 

PKO STÁLE BEZ ZMENY 

 Poslanci mestského 
parlamentu nepodporili zruše-
nie, ani zmenu časti uznesenia 
z konca apríla, v ktorom žiadajú 
primátora Andreja Ďurkovské-
ho, aby požiadal staromestský 
stavebný úrad o zrušenie búra-
cieho povolenia na budovy Parku 
kultúry a oddychu (PKO). Zmena 
spočívala v doplnení uznesenia, 
že poslanci trvajú na rozhodnutí 
aj po tom, ako sa oboznámili s 
právnou analýzou predloženou 
mestskému parlamentu koncom 
mája. Podporu nezískal ani návrh 
Štefana Holčíka (NF) na zrušenie 
celého uznesenia v plnom rozsa-
hu, ani návrh Milana Ftáčnika, 
aby primátor uzavrel dohodu s 
majiteľom pozemkov pod PKO, 
spoločnosťou Henbury Develop-
ment, že PKO sa nebude búrať 
v zmysle zmluvy o spolupráci 
z roku 2006. Podľa primátora 
Ďurkovského tému PKO viacerí 
poslanci a aktivisti spolitizovali, 
pričom podľa jeho vyjadrenia 
„PKO nikto búrať nejde“ a je po-
trebné diskutovať o budúcnosti 
tohto kultúrneho stánku. Naďalej 
tak zostáva v platnosti uznesenie, 
podľa ktorého má primátor uro-

biť všetky potrebné právne kroky 
k vypovedaniu Zmluvy o spo-
lupráci medzi mestom a firmou 
Henbury Development. 

Hlasovanie - aby primátor 
uzavrel dohodu s majiteľom 
pozemkov, že PKO sa nebude 
búrať (návrh M. Ftáčnika).
PRÍTOMNÝCH: 51 poslancov,  
ZA: 9,  PROTI: 0,  ZDRŽALO 
SA: 42. 
Hlasovanie - o zrušení uznese-
nia v plnom rozsahu (návrh Š. 
Holčíka).
PRÍTOMNÝCH: 52 poslancov,  
ZA: 14,  PROTI: 5,  ZDRŽALO 
SA: 33.
Hlasovanie - o zrušení časti 
uznesenia (alternatíva 1 návrhu 
magistrátu.) 
PRÍTOMNÝCH: 51 poslancov,  
ZA: 15,  PROTI: 1,  ZDRŽALO 
SA: 35.
Hlasovanie - o zmene časti 
uznesenia  (alternatíva 2 návr-
hu magistrátu).
PRÍTOMNÝCH: 53 poslancov,  
ZA: 0,  PROTI: 4, ZDRŽALO 
SA: 49.

(rm)

ZRUŠILI, ČO V MÁJI 
SCHVÁLILI 

 Príspevková organizácia 
Mestské divadlo Pavla Országha 
Hviezdoslava, ktorá mala od 1. 
januára 2010 prevádzkovať rovno-
menné mestské divadlo, nevznik-
ne. Rozhodlo o tom mestské zastu-
piteľstvo, ktoré na návrh Štefana 
Holčíka (NF) zrušilo uznesenie 
o jej zriadení, ktoré poslanci prijali 
na májovom zasadnutí. Podľa neho 
nie je preto potrebné, aby v tejto 
finančnej situácii musela vzniknúť 
nová organizácia, pričom divadlo 
by malo prevádzkovať Bratislavské 
kultúrne a informačné stredisko 
(BKIS).  Podľa primátora Andre-
ja Ďurkovského mesto prevzalo 
divadlo v zlom technickom stave 
- nebola tam napríklad kotolňa či 
klimatizácia. Technické zariade-
nie sa zatiaľ neobnovovalo. Podľa  
pôvodného návrhu, námestníčka 
primátora Anna Dyttertová (KDH) 
navrhovala posunúť termín zriade-
nia organizácie na máj budúceho 
roka. Odôvodňovala to aj tým, 
že dnes nie je ešte známa výška 
prostriedkov, ktorá bude na diva-
dlo vyčlenená v budúcoročnom 
rozpočte. Investovať je podľa nej 
treba aj do divadelnej techniky 
(približne milión eur).
Hlasovanie - PRÍTOMNÝCH: 60 
poslancov,  ZA: 54,  PROTI: 4,  
ZDRŽALI SA: 2.

MESTSKÉ ZASTUPITEĽSTVO ĎALEJ SCHVÁLILO:

- nové Zriaďovacie listiny mest-
ských príspevkových organizácií: 
Múzeum mesta Bratislavy, Ga-
léria mesta Bratislavy, Mestský 
ústav ochrany pamiatok v Bra-
tislave, Mestská knižnica v Bra-
tislave a PAMING - Mestský 
investor pamiatkovej obnovy
Hlasovanie - PRÍTOMNÝCH: 
42 poslancov,  ZA: 42,  PROTI: 
0,  ZDRŽAL SA: 0.

- vymenovanie Martina Bertu, 

Vladislava Čapčeka, Petra Čecha, 
Viery Lehoczkej a Ladislava Jaška 
za členov rady Peňažného fondu 
na podporu rozvoja telesnej kul-
túry v Bratislave 
Hlasovanie - PRÍTOMNÝCH: 
44 poslancov, ZA: 36, PROTI: 
2,  ZDRŽALO SA: 6.

Mestské zastupiteľstvo zobralo 
na vedomie: 
Správu o výsledkoch kontrol 
vykonaných útvarom mestského 

kontrolóra hlavného mesta Bra-
tislavy 
Hlasovanie - PRÍTOMNÝCH: 
47 poslancov,  ZA: 45,  PROTI: 
0, ZDRŽALI SA: 2.
 
- Informáciu o stave a hospo-
dárení obchodných spoločností 
s majetkovou účasťou hlavného 
mesta SR Bratislavy za rok 2008 
a o plánoch spoločností na čin-
nosť v najbližšom období
Hlasovanie - PRÍTOMNÝCH: 

45 poslancov, ZA: 44, PROTI: 
0,  ZDRŽAL SA: 1.

- Informáciu o žiadostiach mest-
ských častí o prevod nehnuteľ-
ností do ich vlastníctva v zmysle 
zákona o hlavnom meste SR 
Bratislave
Hlasovanie - PRÍTOMNÝCH: 
49 poslancov, ZA: 48, PROTI: 
0,  ZDRŽAL SA: 0, NEHLASO-
VAL: 1.

http://www.sme.sk/storm/itextg.asp?idh=4798659&ids=6
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VYHLÁSENIE 
VEREJNEJ 

OBCHODNEJ SÚŤAŽE

Hlavné mesto SR Bratislava v zmysle zákona č. 
258/2009 Z.z., ktorým sa mení a dopĺňa zákon 
SNR č. 138/1991 Zb. o majetku obcí v znení 
neskorších predpisov a o zmene a doplnení 
niektorých zákonov a podľa § 281 zákona č. 513/
1991 Zb. Obchodný zákonník v znení neskorších 
predpisov  týmto 

v y h l a s u j e

verejnú obchodnú súťaž na prenájom 2  
predajných stánkov počas akcie Vianočné trhy 

2009, 
ktoré sa budú konať v termíne od 27.11.2009 do 

23.12.2009 na Františkánskom námestí

1. Predmet súťaže:
Drevené predajné stánky s plochou na gril  
Plocha : 6 m2

Lokalita :  Františkánske námestie
Účel nájmu :  predaj nápojov a občerstvenia počas 
akcie Vianočné trhy 2009
Počet prenajímaných stánkov : 2 
Doba nájmu :  26.11.2009 – 23.12.2009
Minimálna výška nájomného : 200,–EUR/1 deň
Splatnosť nájomného : jednorazová platba pred 
podpisom nájomnej zmluvy
2. Termín a miesto prevzatia súťažných 
podkladov:
Súťažné podklady, t. j. tlačivo záväznej ponuky 
je možné získať od 16.09.2009 na internetovej 
stránke www.bratislava.sk, alebo osobne prevziať 
na stránkovom pracovisku Front Office/Služby 
občanom na prízemí budovy Magistrátu hl. m. SR 
Bratislavy, Primaciálne nám. 1, 814 99 Bratislava, 
a to v pracovné dni počas úradných hodín : 
Pondelok : 8,00 do 17,00 hod
Utorok – Štvrtok : 8,00 do 16,00 hod
Piatok : 8,00 – 15,00 hod
3. Spôsob, miesto a termín podávania súťažných 
návrhov:
Súťažný návrh je možné podať len na tlačive záväznej 
ponuky. Na súťažné návrhy podané na inom tlačive 
nebude komisia prihliadať. 
Navrhovatelia sú povinní doručiť záväzné súťažné 
návrhy v zalepenej obálke s označením:
„Verejná obchodná súťaž – Vianočné trhy 2009   
NEOTVÁRAŤ!“
Navrhovatelia sú povinní doručiť záväzné 
súťažné návrhy osobne do podateľne alebo 
poštou na adresu:
Magistrát hl. m. SR Bratislavy 
Odd. nájmov nehnuteľností 
Primaciálne nám. 1, 814 99 Bratislava.
4. Termín podávania súťažných návrhov:
Súťažné návrhy je možné podávať v termíne od 
01.10.2009 do  19.10.2009 do 17,00 hod.
Do súťaže nebudú zahrnuté návrhy, ktoré boli 
doručené po termíne určenom v týchto súťažných 
podmienkach a ktorých obsah nezodpovedá 
súťažným podmienkam. Komisia takéto návrhy 
odmietne.
Súťažné návrhy nemôžu navrhovatelia po podaní 
meniť ani dopĺňať.  
Navrhovatelia sú povinní priložiť k záväznému 
súťažnému návrhu doklad o oprávnení podnikať, 
t.j. pri právnických osobách výpis z obchodného 
registra pri fyzických osobách – podnikateľoch 
výpis zo živnostenského registra. Uvedené doklady 
nesmú byť staršie ako jeden mesiac. 
5. Kritériá hodnotenia súťažných návrhov:
- výška ponúkaného nájomného  - 70% podiel
- referencie o navrhovateľovi - 30% podiel
6. Vyhlásenie výsledkov súťaže, lehota na 
uzatvorenie zmluvy:
Výsledky súťaže budú zverejnené najneskôr 
26.10.2009 (pondelok) na internetovej stránke 
www.bratislava.sk a na úradnej tabuli magistrátu. 
Navrhovateľ, ktorý podal víťazný návrh bude 
upovedomený písomne najneskôr v lehote 10 dní 
od zverejnenia výsledkov súťaže. Nájomná zmluva 
bude uzatvorená do 20.11.2009. 
Navrhovatelia, ktorí v súťaži neuspeli, budú o tejto 
skutočnosti písomne upovedomení. 
7. Výhrada zrušenia súťaže
Hlavné mesto SR Bratislava si vyhradzuje právo 
kedykoľvek zrušiť túto verejnú obchodnú súťaž. 
O zrušení súťaže budú navrhovatelia, ktorí podali 
návrhy, písomne upovedomení.
8. Výhrada odmietnutia všetkých návrhov
Hlavné mesto SR Bratislava si vyhradzuje právo 
všetky predložené súťažné návrhy odmietnuť.

O BRATISLAVSKÝ NOČNÝ BEH 
BOL NEČAKANE VEĽKÝ ZÁUJEM

 V rámci Európskeho 
týždňa mobility sa v centre mesta 
uskutočnil v sobotu 19. septembra 
premiérový ročník Bratislavské-
ho nočného behu. Viac ako 850 
bežcov (do cieľa dobehlo 813) sa 
postavilo na štart 5,5 km dlhej trate 
vedúcej z Hlavného námestia, cez 
pešiu zónu, Námestie SNP, Štúrovu 
ulicu, Starý most, Sad Janka Kráľa, 
späť na Hlavné námestie. Aj keď vý-
sledné časy neboli tentokrát až tak 
dôležité, hlavným cieľom bolo užiť 
si beh v netradičnom a jedinečnom 
čase, na netradičnom mieste. Ví-
ťazi však boli veľmi kvalitní – naj-
rýchlejší muž Juraj Vítko (MŠK 
Kysucké Nové Mesto) dosiahol čas 
17:53,2 a najrýchlejšia žena Danka 
Janečková (Nové Zámky) dosiahla 
čas 19:55,1 (dvojnásobná víťazka 
Bratislavského maratónu). Obidva-
ja víťazi dostali okrem vecných cien 
od generálneho partnera podujatia 
– športovej značky NEWLINE aj 

toľko litrov minerálnej vody Bo-
naqua, koľko vážili pri dobehu do 
cieľa. Bratislavský nočný beh bola 
akcia pre všetkých, a preto ocenený 
bol aj posledný muž Tomáš Foldes 
a Saskia Repčíková z Bratislavy. 
 „Premiéra prekročila naše 
očakávania, sme veľmi spokojní, 
bežci sa bavili, mesto bolo plné 
povzbudzujúcich divákov, čo vy-
tvorilo okolo celej trate perfektnú 
atmosféru. Centrum Bratislavy je 
večer nádherné a sme veľmi radi, že 
sme mohli vďaka spolupráci s ma-
gistrátom Bratislavy pripraviť pre 
ľudí netradičnú akciu,“ dodal Jozef 
Pukalovič z agentúry BE COOL, 
ktorá je rovnako organizátorom 
Bratislavského mestského marató-
nu, ktorého 5. ročník sa bude konať 
posledný marcový víkend.

(pk)

TÝŽDEŇ MOBILITY PONÚKOL ŠANCU NA POHYB KAŽDÉMU
 Aj hlavné mesto Sloven-
ska sa zapojilo do Európskeho 
týždňa mobility, ktorý sa konal 
v dňoch 16. - 22. septembra. 
Myšlienkou tohtoročného podu-
jatia bolo zlepšenie klímy 
v mestách. V rámci tohto týždňa 
sa sprístupnili tri cesty vhodné 
na rekreáciu, konali sa rôzne 
prednášky, mesto zorganizovalo 
počas víkendu množstvo akcií a 
čerešničkou na torte bol Deň bez 
áut. Práve 22. septembra mohli 
všetci cestujúci v MHD cestovať 
úplne zadarmo, ako povedal 
predseda predstavenstva DPB 
Branislav Zahradník na otvorení 
týždňa mobility „Revízori dosta-
li voľno“.
 Otvorenie Európskeho týž-
dňa mobility (ETM) sa uskutoč-
nilo 16. septembra na Hlavnom 
námestí. Pri Rolandovej fontáne 
bol pristavený historický trolej-
bus a autobusový kabriolet, ktoré 
sa cez deň premenili na výtvarnú 
dielňu tých najmenších. V rámci 
súťaže „Deň bez áut očami detí“ sa 
niekoľko šťastlivcov dostalo naprí-
klad aj k voľným lístkom na MHD, 
vstupenkám na hokej, či k voľným 
vstupom na plaváreň Pasienky.
 Štvrtok a piatok patrili pred-
náškam, ktoré sa konali v krásnych 
priestoroch Primaciálneho paláca. 
Témami prednášok spojených s 
diskusiami boli Nosný dopravný 
systém v Bratislave a Územné a 
dopravné zámery mesta Bratislava. 
Poslednou diskutovanou témou 
boli Cyklotrasy bez hraníc, ktorú si 
organizátori nechali na pondelok.
 Kto sa zapojil do ETM počas 
víkendu, ten sa rozhodne nenudil. 
V sobotu sa člnkovalo na Kle-
páči, zlaňovalo pod Kamzíkom, 
strieľalo zo vzduchovky v Prvom 
kameňolome, cvičila lukostreľba 
na Snežienke, jazdilo na koňoch 
na Partizánskej lúke a mestská 
polícia predviedla prehliadku ky-
nológie a hipológie. Večer sa beža-
lo v Bratislavskom nočnom behu 
skrz hlavné mesto cez dva mosty. 
Veľkým lákadlom tohto dňa bola 

nepochybne aj plavba loďou na 
Vodné dielo Čunovo a späť, ktorá 
bola zadarmo.
 Ani nedeľný program nebol 
„na zahodenie“. Šikovné a zručné 
deti mohli získať vodičský preukaz 
Vodičáčik a na Primaciálnom ná-
mestí sa mohli prizrieť policajnej 
technike. I toto popoludnie bolo 
obohatené voľnou plavbou po Du-
naji.
 Vrcholom Európskeho týždňa 
mobility bol Deň bez áut - v tento 
deň jazdila bratislavská MHD za-
darmo. To malo motivovať vodičov, 
ktorí neúmerne zaťažujú brati-
slavské cesty, aby sa dali do práce 
odviesť prostriedkom hromadnej 
dopravy. Podľa DPB tak podnik 
prišiel o zhruba stotisíc eur. Toľko 
totiž cestujúci denne prejazdia na 
lístkoch. Príkladom išiel samotný 
primátor, ktorý prišiel na Vieden-
skú cestu – dejisko záverečných 
podujatí – na bicykli.
 Hlavné mesto sa zároveň 
zapojilo do súťaže o naj európsku 
samosprávu v rámci aktivít  ETM. 
„Konkurencia je obrovská, viac ako 

tisícka ďalších samospráv. Počkáme si však na výsledky a ve-
ríme, že to tento rok môže byť Bratislava,“ povedal na margo 
súťaže Andrej Ďurkovský.

Veronika Ševčíková

Do historického trolejbusu, ktorý sa premenil na detskú výtvarnú dieľňu, 
zavítali aj Andrej Ďurkovský s Branislavom Zahradníkom 

V rámci „mobility“ týždňa sa námestník primátora 
Milan Cílek rozhodol chrániť  deti pri odchode 

zo ZŠ na Škarniclovej ulici

Na štart prvého ročníka sa postavilo vyše 850 bežcov

http://www.bratislava.sk
http://www.bratislava.sk
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VIANOČNÉ TRHY 
PRIJÍMAJÚ PRIHLÁŠKY 

PREDAJCOV 

 Do 30. septembra 2009 
sa musia prihlásiť záujemco-
via o predaj tovaru na Hviez-
doslavovom námestí v rámci 
tradičných Staromestských 
vianočných trhov. Na miestny 
úrad musia doručiť prihlášku, 
zoznam ponúkaného sortimen-
tu, fotokópiu živnostenského 
listu, resp. výpisu z neho a tiež 
výpis z obchodného registra. Do 
9. októbra 2009 bude známe, kto 
z prihlásených uspel.  
 Nájomné za stánok, 
v ktorom budú remeselnícke 
výrobky počas 27 predajných 
dní, predstavuje 540 eur. Za ob-
čerstvovacie stánky, ktoré budú 
kupujúcim k dispozícii 33 pre-
dajných dní, nájomcovia zaplatia 
3 630 eur. Na Hviezdoslavovom 
námestí bude dovedna 25 stán-
kov, z toho v šestnástich trhovci 
ponúknu remeselnícke výrobky 
a v deviatich občerstvenie.
 Taktiež Magistrát Brati-
slavy vypísal výberové konanie 
na Vianočné trhy na Hlavnom 
a Františkánskom námestí. Pri-
hlášky treba podať do 19. októb-
ra. Nájom stánkov sa na jeden 
deň pohybuje od 37 € (vianočné 
darčeky) - 266 € (občerstvenie + 
plocha na pergolu).

(pk)
CYKLISTI S TROJNÁSOBNOU RADOSŤOU

 V rámci Európskeho 
týždňa mobility sprístupnila 
Bratislava tri cesty, ktoré môžu 
využívať predovšetkým cyklisti. 
Ide o lesnú cestu v Krasňanoch 
a cyklistické chodníky Antolská 
- Chorvátske rameno – SVP a 
chodník na protipovodňovej 
ochrane Bratislavy na Devínskej 
ceste. Lesná cesta bola financo-
vaná z európskych fondov, cyk-
lotrasy z mestskej kasy.
 Prvá lesná cesta prepája 
MČ Rača s rekreačnou oblasťou 
na Železnej studienke. Cesta bola v 
katastrofálnom stave. Mestské lesy 
sa dlhodobo snažili získať financie 
na jej rekonštrukciu. Neuspeli však 
ani na meste, ani na Novom Meste, 
do ktorého katastrálne patria. Ani 

v jednej inštitúcii sa v rozpočte 
nepočítalo s takýmto výdavkom. 
Napokon našli Mestské lesy fi-
nančnú cestičku v eurofondoch. 
Rekonštrukcia sa týkala úseku v 
dĺžke 1500 metrov a o šírke 4 met-
re, kde bola vozovka v celom roz-
sahu zrekonštruovaná, dobudovali 
sa nespevnené krajnice, rigoly, bola 
položená nová asfaltová vrstva, 
osadené zábradlie a pod.
 Mestské lesy si na zreali-
zovanie prác požičali peniaze od 
mesta. Po ukončení rekonštrukcie 
môžu náklady vyčísliť a následne 
im budú preplatené z Európskeho 
pôdohospodárskeho fondu pre 
rozvoj vidieka z programu na roz-
voj vidieka. Tak budú môcť mestu 
vrátiť požičaných 382 027 €.

 Z mestskej kasy sa ďalej 
vybudovali ďalšie dva cyklistické 
chodníky. Prvý z nich sa nachá-
dza v Petržalke a vedie po trase 
Antolská - Chorvátske rameno 
- objekt SVP. Ide o súčasť tzv. Juž-
nej radiály. Nový chodník sa tiahne 
po ľavom brehu Chorvátskeho 
ramena až k objektu Slovenského 
vodohospodárskeho podniku. 
Tam je napojený na pravú stranu 
Dunaja, kde je už vybudovaná Me-
dzinárodná dunajská cyklistická 
cesta. Dĺžka nového cyklistického 
chodníka je 1200 metrov a jeho 
šírka 3 metre. Aby mesto zabránilo 
pádu cyklistov do dunajskej vody, 
je na chodníku vystavané aj 1,5 
metrové zábradlie. Tento chodník 

stál magistrát 221 000 €.
 Tretiu cyklistickú trasu 
nájdete v Devíne. Chodník pre 
cyklistov sa nachádza na kon-
štrukcii protipovodňovej ochrany 
v tejto mestskej časti a je súčasťou 
tzv. Moravsko-dunajskej cyklistic-
kej cesty. Protipovodňová ochrana 
umožnila vytvorenie cestičky dlhej 
302 metrov a širokej 3,5 metra. 
I tento chodník je obohnaný zá-
bradlím, aby sa cyklisti miesto 
bicyklovania neokúpali. Hoci je 
chodník o tri štvrtiny kratší ako 
petržalský, jeho náklady predsta-
vujú financie vo výške 168 067 €.

Veronika Ševčíková
foto Miroslav Košírer

ZASADAL MESTSKÝ 
DETSKÝ PARLAMENT

 Poslanci Mestského 
detského parlamentu v sep-
tembri na svojom prvom 
zasadnutí vo volebnom ob-
dobí 2009/2010 predstavili 
primátorovi Bratislavy An-
drejovi Ďurkovskému projekt 
„Bratislava objektívom detí 
a mládeže“. 
 Základné myšlienky 
projektu spočívajú v určení zák-
ladných problémových (alebo 
naopak pozitívnych) tém na zák-
lade fotografií alebo výtvarných 
diel zaslaných deťmi a mladými 
ľuďmi do výstavy. Tie sa potom 
riešia s odborníkmi, verejnosťou 
a poslancami na spoločných 
stretnutiach a besedách or-
ganizovaných MDP. Výsledky 
stretnutí – názory a návrhy 
riešení, ako aj už podniknuté 
konkrétne kroky MDP – budú 
predložené poslancom Mest-
ského zastupiteľstva hlavného 
mesta SR Bratislavy a verejnosti 
formou ročných správ. Celý 
projekt je otvorený a prístupný 
zmenám.
 Mestský detský parla-
ment v Bratislave začal pôsobiť 
25. apríla 2006. V tomto voleb-
nom období má 36 detských 
poslancov, ktorí sú zo všetkých 
mestských okresov v Bratislave 
vo veku od 12 do 18 rokov.

(pk)Cyklistický chodník Antolská - Chorvátske rameno počas jeho otvorenia

Cyklistický chodník v Krasňanoch spája Raču so Železnou studienkou

MESTO CHCE VYUŽIŤ PENIAZE Z EUROFONDOV NA TRATE PRE 
TROLEJBUSY, ELEKTRIČKY, CYKLISTOV A NA TARIFNÝ SYSTÉM 

CESTOVNÝCH LÍSTKOV
 Samospráva Bratislavy 
sa bude uchádzať o prostriedky  
z európskych fondov na štyri 
projekty.  Prvým je „Preferencia 
električkovej dopravy na Ra-
čianskej radiále“.  Podľa predlo-
ženého návrhu by mali mať elek-
tričky pri jazde medzi mestskou 
časťou Rača a centrom mesta na 
križovatkách prednosť pred auto-
mobilovou dopravou. Na trase je 
15 kolíznych bodov (križovatky 
s riadenou premávku, prejazdy 
cez trať). Jazda električkou, kto-
rá by mala tzv. „zelenú vlnu“ by 
sa tak skrátila o niekoľko minút. 
Celkové náklady na projekt sú 
3 mil. eur pri spoluúčasti mesta 
vo výške 5 percent. Práce by mali 
trvať od marca do júla budúceho 
roka. Termín začatia prevádzky je 
august 2010. 
 Z eurofondov by sa malo 
financovať aj dobudovanie tro-
lejbusovej trate Pražská - Hro-
boňova. Cieľom je skvalitnenie 
dopravnej obslužnosti územia v 
oblasti Horského parku, Patrónky 
a Kramárov. Trať sa dobuduje od 
vozovne „Hroboňova“, cez Hro-
boňovu na Brniansku a Pražskú, 
po pripojenie komunikácie z 
Kramárov na Pražskú. Opačným 

smerom bude nová trať napojená 
na trolejové vedenie na Pražskej, 
pokračovať bude na Brniansku, 
ulicou Prokopa Veľkého na Hro-
boňovu až do vozovne. Dĺžka 
navrhovanej trolejbusovej trate 
je vyše 4 kilometre a jej výstavba 
dáva predpoklad predĺženia trate 
po Brnianskej do oblasti Patrónky 
a do Lamača. Novým prepojením 
sa zníži počet neproduktívnych 
kilometrov o približne 45 000 
ročne, čo prinesie ročnú úsporu 
priamych prevádzkových ná-
kladov vo výške 70 000 eur.  S 
budovaním trate plánuje mesto 
začať v marci budúceho roka. 
Práce by mali byť ukončené v  au-
guste 2010. Prevádzka by sa mala 
spustiť v septembri 2010. Celkové 
náklady na stavbu sú takmer 2,5 
mil. eur, z toho päť percent uhradí 
mesto. 
 Zámerom projektu 
„Medzinárodná dunajská 
cyklistická cesta – Strategické 
prepojenie Viedenská cesta“ je 
prostredníctvom dobudovania 
chýbajúcich úsekov cyklotrasy 
zabezpečiť plynulý a bezpečný 
prechod cyklistov po Viedenskej 
ceste, ktorá je súčasťou Medziná-
rodnej cyklistickej cesty vedúcej z 

Passau cez Rakúsko a Slovensko 
do Maďarska. Výstavba cyklistic-
kého chodníka sa  začala v roku 
2005, no pre výstavbu protipo-
vodňovej pravobrežnej ochrannej 
hrádze Dunaja bola v roku 2006 
prerušená. Doteraz bol v plnej 
miere zrealizovaný úsek od bu-
dovy Divadla Aréna po napojenie 
na Klokočovu ulicu a čiastočne 
boli zrealizované práce na úseku 
od budovy Au Café po Divadlo 
Aréna a úsek od Nového mosta 
po budovu Au Café. V súčasnosti 
je výstavba protipovodňového 
múru pred dokončením a preto 
je možné pokračovať v realizá-
cii cyklistického chodníka a tak 
ukončiť celý úsek na Viedenskej 
ceste. Dobudovaním úsekov od 
objektu Aušpic popod Nový 
Most až po Au Café sa zabezpe-
čí plynulý prechod cyklistov cez 
Bratislavu zo smeru hraničný 
prechod Berg – Petržalka, s na-
pojením na už realizovaný cyk-
listický chodník na území mesta 
po Čunovo s pokračovaním do 
Maďarskej republiky (hraničný 
prechod Čunovo – Rajka) a odde-
lenie cyklistickej dopravy od cest-
nej premávky. Celkové  náklady 
projektu sú takmer 373 000 eur, 

spoluúčasť mesta je 5 percent, 
štátu 10 percent a 85 percent 
prostriedkov pôjde z Európskeho 
fondu regionálneho rozvoja.   
 Pre potreby plánovanej 
Bratislavskej integrovanej dopra-
vy chce hlavné mesto  zabezpe-
čiť jednotný systém tarifného 
značenia cestovných lístkov. 
Potrebné je zakúpiť vyše 20 
predajných automatov do vyty-
povaných obchodných centier  
a dopravných uzlov, vyše  2800 
elektronických označovačov a 
snímačov jednorazových ces-
tovných lístkov a predplatných 
čipových kariet a takmer 750 
palubných počítačov do vozidiel 
bratislavského dopravného pod-
niku. Vyše 6 mil. eur chce mesto 
získať ako nenávratný finančný 
príspevok z programu Operačný 
program Bratislavský kraj. Mesto 
Bratislava bude spolufinancovať 
projekt vo výške minimálne päť 
percent. Inštalácia zariadení je 
po schválení žiadosti a verejnom 
obstarávaní plánovaná na koniec 
budúceho roka. 

(rm)
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DOPRAVNÉ NOVINKY V KARLOVEJ VSI 
 Bratislavský Dopravný 
podnik zriadil od začiatku sep-
tembra novú minibusovú linku 
číslo 135. Ako informoval predse-
da predstavenstva DPB Branislav 
Zahradník, minibus s kapacitou 12 
ľudí na sedenie a 10 na státie pre-
máva v 30-minútových intervaloch. 
Cieľom je zlepšenie dopravnej ob-
služnosti vo vzdialených a kopcovi-
tých častiach Karlovej Vsi, skvalitniť 
prepojenie Karlovej Vsi a Dlhých 
Dielov a tiež zlepšenie dostupnosti 
k električkám. Trasa novej linky 
vedie z Kuklovskej ulice odkiaľ po-
kračuje cez Majerníkovu, Hlaváči-
kovu, Veternicovú, Beniakovu, Jána 
Stanislava, Tománkovu, Adámiho, 
Ladislava Sáru, Molecovu, Karlo-
veskú, Líščie údolie, Pod Rovnica-
mi, Donnerovu, Čavojského späť na 
Karloveskú (k Miestnemu úradu), 
odkiaľ pokračuje cez  Borskú, Pú-
pavovú, Šaštínsku a Sološnickú na 
konečnú zastávku na Kuklovskej. 
Mestský dopravca zároveň upravil 

trasu linky číslo 35 - prejazd cez 
Hlaváčikovu a Veternicovú nie je 
na začiatku, ale na konci okruhu. Po 
novom tak minibusy jazdia z Kuk-
lovskej cez Sološnickú, Šaštínsku, 
Karloveskú, Nad Lúčkami, Benia-
kovu, Majerníkovu, Hlaváčikovu a 
Veternicovú späť na Kuklovskú. 
 Dopravný podnik tiež 
zaviedol od 26. septembra novú 
autobusovú linku číslo 36, ktorá 
spája Karlovu Ves s hypermarketom 
Tesco Lamač. Jej trasa vedie od ob-
chodného domu Centrum (zastávka 
Borská) cez Dolné a Horné Krčace 
na  Harmincovu a odtiaľ priamo ale-
bo zachádzkou cez Polianky a Dúb-
ravskú cestu k Tescu Lamač. Prvý 
spoj odchádza od OD Centrum 
v pracovných dňoch aj cez víkendy 
o 5:36 hod. Posledný cez týždeň 
o 22:00 hod. a v sobotu a nedeľu 
o 21:55 hod. Intervaly sú cez týždeň 
prevažne 20 a počas víkendov 30 
minút.  

(rm)

ZAČÍNA JESENNÉ ŠTIEPKOVANIE
 Aj v tomto roku podá-
va staromestská samospráva 
pomocnú ruku tým, ktorí sa 
potrebujú zbaviť dreveného 
odpadu z bežného orezávania 
stromov v záhradkách pri do-
moch. 
 Tzv. štiepkovanie, drve-
nie konárov sa na území Starého 
Mesta uskutoční v štyroch eta-
pách od 12. októbra do 2. novem-
bra 2009. Štyri pondelky nasledu-
júce po sebe sa bude po vopred 
určenej trase pohybovať štiepko-
vacie zariadenie. V nedeľu večer, 
resp. v pondelok skoro ráno treba 
nachystať konáre pred bránky. 
Mali by byť vcelku, aby sa s nimi 
uľahčila manipulácia. Drvenie sa 
uskutoční dodávateľským spôso-
bom. Masa, ktorá vznikne, sa dá 
použiť ako mulčovací materiál 
v záhradách. Ak o ňu neprejavia 
záujem obyvatelia, odvezie ju 
dodávateľská firma. 
 Mestská časť upozorňu-
je, že veľké kopy konárov z ge-
nerálneho upratovania záhrad, 

ktoré by zaplnili kontajner, zaria-
denie likvidovať nebude. V takom 
prípade si musí vlastník záhrady 
objednať štiepkovaciu službu 
osobitne, aj ju uhradiť. Drvenie 
financované mestskou časťou je 
určené výlučne pre bežné orezá-
vanie drevín počas sezóny. 
 Rovnako nie je prípust-
né vykladať pred domy ostatný 
biologický odpad (tráva, lístie). 
Záhradkári ho môžu uložiť buď 
na kompost alebo v zberných 
dvoroch hlavného mesta na Ba-
zovej ul. č. 6 alebo Ivanskej ceste 
č. 22. Za túto službu jednotlivci 
neplatia.
 Biologický odpad je obje-
movo najväčšia časť komunálneho 
odpadu – predstavuje z neho 30 
až 70 percent - v závislosti od roč-
ného obdobia. Donedávna končil 
na skládkach alebo v spaľovniach 
komunálneho odpadu. Od roku 
2006 to však zákon zakazuje. Pri 
rozklade „zeleného“ odpadu na 
skládkach či jeho spaľovaní totiž 
vznikajú nežiaduce plyny uni-

kajúce do ovzdušia. Tento druh 
odpadu sa preto stáva naliehavým 
problémom, ktorý treba efektívne 
riešiť. Úlohou obce je umožniť, 
aby sa zo záhrad, parkov a ďalšej 

zelene nedostal do zmesového 
odpadu (komunálneho odpadu 
pri obytných domoch).

(pk)

POVINNÁ JESENNÁ 
DERATIZÁCIA

 Magistrát Bratislavy 
upozorňuje právnické a fyzické 
osoby – vlastníkov pozemkov 
a stavieb na povinnosť vykonať 
jesennú deratizáciu v čase od  
1. októbra do 31. októbra  2009. 
 Povinnosť deratizovať je 
upravená všeobecne záväzným 
nariadením hlavného mesta Slo-
venskej republiky Bratislavy číslo 
10/2002 zo dňa 19.9.2002, ktoré 
nariaďuje celoplošnú deratizá-
ciu na území Bratislavy dva razy 
v roku – na jar a na jeseň. Okrem 
toho VZN ukladá vlastníkom 
pozemkov a stavieb udržiavať 
nehnuteľnosti v čistote a sústavne 
odstraňovať odpady, ktoré môžu 
byť zdrojom obživy pre epidemi-
ologicky závažné hlodavce a iné 
živočíchy. 
 Jarná a jesenná deratizá-
cia, vrátane kanalizácie je nevy-
hnutná, aby hlodavce nemigrovali 
do neošetrených priestorov a po 
čase sa nevrátili do deratizovaných 
objektov. Občania by počas celé-
ho roka mali udržiavať poriadok 
v pivničných priestoroch a v okolí 
obytných domov, nemali by skla-
dovať potraviny vo dvoroch, pivni-
ciach, či na balkónoch a znečisťo-
vať priestranstvá sypaním krmiva 
vtáctvu a túlavým zvieratám. 
 Podľa uvedeného vše-
obecne záväzného nariadenia 
právnickým osobám, ktoré nebu-
dú rešpektovať povinnosti vyplý-
vajúce z nariadenia, môže byť ulo-
žená  pokuta až do výšky   6638.78 
€  (200 000.- SKK). 

(pk)

Vážená redakcia, 

 hoci nie som rodený Bra-
tislavčan, no žijem tu už dlhé roky, 
musím zareagovať na istú kampaň 
istej politickej strany. Na služobnej 
ceste na východ Slovenska ma za-
ujal text bilbordu Sulíkovej strany 
SaS, ktorý vraví „Náš volič chce 
diaľnicu do KE, nie štadión v BA.“ 
Na prvý pohľad veľmi úderné gesto, 
ako osloviť voličov poukázaním na 
centralizáciu investícii do hlavného 
mesta. Nič by na tom nebolo divné, 
až na to, že v bratislavskom regi-
óne som si všímal všetky bilbordy 
tejto politickej strany s rôznymi 
sloganmi, no tento konkrétny sa 

mi nepodarilo nikde nájsť. Nemô-
žem sa preto ubrániť dojmu, že ide 
o lacné populistické gesto, ktoré má 
navodiť dojem spravodlivosti. Ak to 
však páni myslia s ich výrokmi váž-

Mestská časť Staré Mesto ponúka obyvateľom štiepkovanie už tretí rok

Zoznam ulíc s dátumom 
štiepkovania v Starom Meste 
(ostatné dátumy a ulice nájde-
te  na našej webovej stránke 
www.bratislavskykurier.sk):

Bôrik
Buková
Čmeľovec
Fialkové údolie
Hrebendova
Jančova
Kráľovské údolie
Lipová
Ľubinská
Malá
Medzierka
Mudroňova
Na kopci
Nábr. arm. gen. Svobodu
Nad lomom
Pod vinicami
Pri hradnej studni
Radvanská
Révová
Riznerova
Slávičie údolie
Slepá
Svetlá
Tichá
Údolná
V záhradách
Vetvová
Žižkova

ne, prečo neosadili tento text aj do 
Bratislavy? Či, je to iba zavádzanie 
voliča, ktoré hrá na východe na 
východnú strunu a na západe na 
západnú? Ako by títo páni v prípa-

de zvolenia do parlamentu presa-
dzovali potom svoje sľuby? Neviem 
si to predstaviť...

Roman 

Trasa novej linky číslo 36

http://www.bratislavskykurier.sk
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STARÉ MESTO OPÄŤ MENÍ PRAVIDLÁ PARKOVANIA
 Mestská časť Bratisla-
va-Staré Mesto zavádza nový 
systém parkovania. Vytvorila 
tri zóny, do ktorých preberá 
tzv. Pražský model parkovania. 
Vyznačí biele a modré parko-
vacie boxy, pričom modré budú 
vyhradené pre rezidentov, teda 
obyvateľov mestskej časti. Bie-
le boxy poslúžia na odstavenie 
automobilov, ktoré prichádzajú 
z inej mestskej časti. Zároveň 
chce starosta konečne doriešiť 
nevýhodnú zmluvu s BPS Park, 
a.s.
 Starosta Starého Mes-
ta Andrej Petrek sa už niekoľko 
rokov snaží zrušiť nevýhodnú 
a podľa generálneho prokuráto-
ra aj nezákonnú zmluvu. Keďže 
sa vrchný predstaviteľ mestskej 
časti nedokázal zatiaľ dohodnúť 
s konateľmi fi rmy, plánuje posunúť 
prípad na súd, aby ten rozhodol o 
neplatnosti zmluvy. Mestská časť 
o tom informovala na minulotýž-
dňovej tlačovej konferencii, kde zá-
roveň predstavila ďalšie parkovacie 
novinky. 
 V zóne, kde BPS Park 
vyberá parkovné, naďalej zostanú 
parkovacie miesta spoplatňované. 
Staré Mesto však vytvorí tri nové 
zóny, kde bude parkovanie fun-
govať na úplne inom princípe. Už 
od januára, ak bude priať počasie, 
bude otvorená parkovacia Zóna 

1 s hranicami: Námestie slobody, 
Kollárovo námestie, Mickiewiczo-
va ulica, Ulica 29. augusta, Poľná, 
Karadžičova a Legionárska ulica. 
V nej budú vodorovným doprav-
ným značením zakreslené biele a 
modré parkovacie boxy. Modré sú 
vyhradené pre Staromešťanov, ktorí 
budú vlastniť rezidentské karty. Či 
sa bude za karty platiť, koľko budú 
stáť a na aký počet týchto preu-
kazov budú mať rezidenti nárok, 
ešte nie je známe. Rozhodnú o tom 
miestni poslanci na rokovaniach. 
Ak ne-Staromešťania zaparkujú na 
týchto rezidentských boxoch, budú 
štandardne postihnutí – „papučou“, 
odtiahnutím alebo blokovou poku-
tou.
 Na bielych boxoch môžu 
parkovať návštevníci Starého 
Mesta. Ako však povedal starosta 
Petrek: „Želám im veľa šťastia pri 
hľadaní voľných boxov.“ Rezident-
ských parkovacích miest bude 
totiž nepomerne viac. Cieľom 
tohto opatrenia je zlepšiť možnosť 
Staromešťanov parkovať pri svojich 
domoch. Zároveň sa zrušia všet-
ky vyhradené parkovacie miesta. 
Výnimku bude tvoriť nevyhnutné 
parkovanie pred inštitúciami, ako 
sú napríklad nemocnice a výnimku 
budú mať aj ZŤP. 
 Ďalšie dve zóny by mali 
postupne pribudnúť v priebehu 
nasledujúceho roka. Zóna 2 je 

vyznačená hranicami Štefánikova, 
Šancova, Mýtna ulica, Námestie 
slobody, Námestie 1. mája a Ho-
džovo námestie. Posledná zóna sa 
nachádza v území ohraničenom 
Štefánikovou ulicou, Hlbokou ces-
tou, Ulicou Fraňa Kráľa, Palisádami, 
Zámockou a Staromestskou ulicou.
 Staré Mesto chce požiadať 
cestný správny orgán, ktorým je 

hlavné mesto, o zmenu dopravné- 
ho značenia v aktuálnej parkovacej 
zóne. Hlavné mesto totiž nie je zá- 
vislé od rozhodnutia súdu a môže 
už teraz zmeniť dopravné znače- 
nie, a tým znemožniť BPS Park vy-
beranie parkovného. V praxi by to 
znamenalo, že by zmizlo označenie 
spoplatnenej zóny a mestskí poli- 
cajti by tak nemohli udeliť pokutu 

pri nezaplatení parkovného.
 Snažili sme sa osloviť aj 
vedenie BPS Park, no vzhľadom na 
ich účasť na kongrese o parkovaní 
vo Viedni, ich reakciu prinesieme 
v nasledujúcom čísle. 
  

Veronika Ševčíková

NA NEZAPLATENÉ HROBY UPOZORŇUJÚ ČERVENÉ NÁLEPKY 
 Mestské pohrebníctvo 
Marianum, ktoré v  Bratislave 
spravuje vyše 72 000 hrobových 
miest na 18 cintorínoch a takmer 
11 000 urnových miest v  krema-
tóriu, umiestňuje v týchto dňoch 
na hrobové miesta približne 10 
000 červených nálepiek, ktoré 
upozorňujú, že miesto nie je za-
platené. Pohrebníctvo zároveň 
zasiela neplatičom aj doporučené 
výzvy na zaplatenie a zverejňuje 
ich mená na vývesných tabuliach 
na jednotlivých cintorínoch. Poh-
rebníctvu sa však okolo 70 percent 
takýchto listov vracia s poznám-
kou „adresát neznámy“. Dôvodom 
je napríklad, že nájomca hrobové-
ho alebo urnového miesta zmení 
trvalé bydlisko a zabudne nahlásiť 

zmenu adresy.  Najviac neplatičov 
je na cintoríne v Slávičom údolí.
            Občania sa môžu dozvedieť, 
či je hrobové miesto zaplatené na 
internetovej stránke www.maria-
num.sk. Ak klient zistí, že hrob 
nemá zaplatený, najjednoduchšie 
je prísť na Správu cintorínov na 
Svätoplukovu 3, resp. Správu 
krematória (Hodonínska 44), 
uhradiť dlžnú sumu a podpísať 
novú nájomnú zmluvu. V ostat-
ných dňoch, na základe tejto ak-
tivity, zaznamenáva organizácia 
Marianum – Pohrebníctvo mesta 
Bratislavy na uvedených miestach 
zvýšený počet klientov. Do budúc-
nosti sa plánuje zavedenie tejto 
služby priamo na Martinskom 
i  Ružinovskom cintoríne, ako aj 

na cintoríne v Slávičom údolí.
            V prípade, že občan nezapla-
tí za hrobové miesto, Marianum 
postupuje podľa zákona č. 470/
2005 Z. z. o pohrebníctve. Ak má 
klient užívacie právo a nezaplatí 
– je možné zrušiť miesto rok po 
doručení oznámenia o nezapla-
tení. Ak je nájomcom, preberie si 
doporučenú zásielku a nezaplatí - 
môže byť hrobové miesto zrušené 
rok po uplynutí ročnej výpoved-
nej lehoty. V prípade, že adresát 
zásielky je neznámy  – hrobové 
miesto môže byť zrušené až po 
piatich rokoch.

(rm)

Nové parkovacie pravidlá budú pribúdať podľa jednotlivých zobrazených zón

JAZYKOVÁ  ŠKOLA MORTIMER-ENGLISH CLUB PRICHÁDZA AJ NA SLOVENSKO 
 Mortimer-English Club 
je od septembra 2009 dostupný  
aj na Slovensku. Jazyková škola 
Mortimer-English Club je jed-
ným z najväčších franchisových 
systémov, ktorý ponúka výučbu 
anglického  jazyka hravou for-
mou pre deti a dospelých. Od 
septembra 2009 začína ponúkať 
svoje kurzy aj na Slovensku.  
 Výučbu anglického jazyka 
učebnou metódou Mortimer zalo-
žila Karola Sheer. Na Slovensku sa 
jej garantom stala Iveta Žňavová, 
master – licenčný partner jazy-
kovej školy Mortimer – English 
Club, ktorá má ambície sprístupniť 
ju vo všetkých väčších mestách na 
Slovensku. „Verím vo vzdelávanie 
v každom veku. Nikdy nie je ne-

skoro, ale ani priskoro, avšak čím 
skôr sa s výučbou u detí začne, tým 
lepšie. Ovládanie angličtiny sa sta-
lo nevyhnutnosťou aj na Slovensku. 
Mortimer-English Club ponúka 
hravý spôsob výučby, ktorým si 
angličtinu zamiluje nielen dieťa, ale 
aj dospelý,“ reaguje Iveta Žňavová 
na otázku, prečo práve metóda 
Mortimer. 
 Prostredníctvom jazykovej 
metódy Mortimer si deti aj dospelí 
osvojujú anglický jazyk hravou for-
mou. Detské kurzy sú určené pre 
deti od 2 do 10 rokov. Do desiateho 
roku života má ľudský mozog naj-
lepšiu schopnosť osvojiť si rôzne 
jazyky prirodzeným spôsobom, 
presne tak ako aj jeho materinský 
jazyk. „Deti sa učia jazyk nenútene 

formou piesní, hier, rozhovorov 
a pohybovaných cvičení, čo vedie 
k neustálemu rozširovaniu ich 
slovnej zásoby,“ približuje učebnú 
formu Iveta Žňavová. Dôraz sa 
kladie na pochopenie širšieho vý-
znamu a schopnosť vyjadrovať sa 
v cudzom jazyku plynule a bez slo-
venského prízvuku. Deti postupne 
prechádzajú z jednoduchých viet 
na zložité súvetia. Neskôr si osvo-
jujú angličtinu aj v písomnej forme. 
Výučba prebieha v malých skupin-
kách 4 – 8 detí. Atraktívne učeb-
né materiály Mortimer-English 
Club obsahujú sadu kníh, tašku a 
Mortimer CD, ktoré je špeciálne 
zostavené pre deti v predškolskom 
a školskom veku. 
 Kurzy angličtiny Morti-

mer-English Club pre dospelých sú 
zamerané hlavne na konverzáciu 
a sú určené úplným začiatočníkom 
alebo tzv. „falošným začiatoční-
kom“, ktorí si myslia, že sa cudzí 
jazyk nedokážu naučiť. Hlavný 
dôraz sa kladie na pochopenie ho-
voreného slova a na konverzáciu. 
Pri vyučovaní sa často používajú 
zábavné predmety a hry, čo vedie 
k uvoľneniu atmosféry a zároveň 
k ľahšiemu zapamätávaniu novej 
slovnej zásoby. V rámci kurzov 
pre dospelých Mortimer-English 
Club ponúka aj program pre ľudí 
v dôchodkovom veku, kde sa tem-
po výučby prispôsobuje tempu 
osvojovania si angličtiny v danej 
študijnej skupine.  Malé študijné 
skupiny sú zárukou individuálneho 

prístupu učiteľa ku každému štu-
dentovi. Učebné materiály Morti-
mer-English Club obsahujú knihu 
a CD.  
 Koncepcia Mortimer-
-English Club sa neustále rozvíja, 
čo vedie k zdokonaľovaniu učeb-
ných materiálov a rozširovaniu po-
nuky kurzov.  V súčasnosti jej za-
kladateľka Karola Sheer  pripravuje 
kurzy pre deti od 10 do 14 rokov 
a Business English pre dospelých.  
 Iveta Žňavová  ponúka 
možnosť spolupráce pre záujem-
cov, ktorí by chceli podnikať v ob-
lasti jazykového vzdelávania podľa 
koncepcie Mortimer-English Club. 
Podrobnejšie informácie môžete 
získať na www.mortimer-englis-
hclub.sk. 

INZERCIA

Vyjadrite svoj názor a zapojte sa do diskusie na www.bratislavskykurier.sk

Takmer 10 000 hrobových miest neplatí za miesto
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ŠTATISTICI 
ZISŤUJÚ ZDRAVOTNÝ 

STAV

 Vybrané domácnosti 
v mestskej časti Bratislava-Staré 
Mesto navštívia od 16. septembra 
do 23. októbra t. r. pracovníci, 
ktorých Štatistický úrad SR (ŠÚ 
SR) poveril funkciou opytovateľov. 
Staromešťanom položia otázky, 
ktoré sa týkajú ich zdravotného 
stavu, rozsahu využívania služieb 
zdravotnej starostlivosti a faktorov 
ovplyvňujúcich zdravie v krajinách 
Európskej únie. Získané informá-
cie budú významným zdrojom 
pre medzinárodné porovnávanie 
Slovenska v rámci EÚ a pre ana-
lýzy zdravotného stavu slovenskej 
populácie. Na Slovensku bolo do 
zisťovania zaradených 5 000 jed-
notlivcov v náhodne vybratých ob-
ciach, medzi ktorými je aj mestská 
časť Bratislava-Staré Mesto.
 Opytovatelia sú povinní 
preukázať sa v domácnostiach 
osobitným poverením. Získané in-
formácie a názory budú anonymné 
a budú použité výlučne na štatis-
tické účely. Ochranu dôverných 
údajov upravuje zákon č. 540/2001 
Z. z. o štátnej štatistike v znení 
neskorších predpisov. Za ochranu 
dôverných údajov zodpovedá Šta-
tistický úrad SR.  

(pk)

ZBER ELEKTRO-
SPOTREBIČOV 

V OKTÓBRI
 Mestská časť Bratislava-
-Staré Mesto sa pripravuje na jesen-
ný zber elektrospotrebičov. V rámci 
neho si staré, pokazené, nemoderné 
a energeticky náročné práčky, 
chladničky, mrazničky,  mikrovln-
ky, monitory, televízory, počítače, 
kávovary, kulmy, sušiče na vlasy, 
variče a ďalšie spotrebiče priamo 
v domácnostiach Staromešťanov 
prevezmú pracovníci autorizovanej 
spoločnosti v oblasti zberu a spra-
covania elektroodpadu Envidom.  
 Rovnako ako pri predchá-
dzajúcich troch zberových akciách 
sa záujemcovia o túto nadštan-
dardnú službu musia prihlásiť na 
miestnom úrade mestskej časti Bra-
tislava-Staré Mesto, a to najneskôr 
do štvrtka 1. októbra 2009. Počas 
úradných hodín nadiktujú na tel. č. 
59246 333 alebo 59246 417 svoje 
meno, adresu, telefón a zoznam 
elektrospotrebičov, ktorých sa chcú 
zbaviť. Kto uprednostňuje mailovú 
komunikáciu, to isté môže ohlásiť 
na adrese janka.cillikova@stare-
mesto.sk.
 Samotný zber sa uskutoční 
v dvoch sobotných termínoch - 3. 
októbra a 10. októbra 2009. Samo-
správa Starého Mesta chce organi-
zovaným zberom predísť možnosti 
vytvárania čiernych skládok na svo-
jom území. Okrem toho prispieva 
k ochrane životného prostredia, keď 
priamym odberom u spotrebiteľa 
umožní osvedčenej spoločnosti od-
borné rozobratie elektrospotrebičov 
- bez úniku škodlivých látok do 
ovzdušia.

(pk)

 Dobrý deň, potrebovala 
by som poradiť ohľadne nehnu-
teľnosti. Bývam v rodičovskom 
dome s priateľom a synom 
a žije s nami moja matka, otec 
už zomrel. Mám sestru a brata. 
Nakoľko brat má finančné prob-
lémy, tak sme sa rozhodli riešiť 
otázku vysporiadania bývania. 
Chceme mu vopred požičať  su-
mu 100 000 Sk a potrebujeme 
to ošetriť tak, že to už je určitá 
suma z vyplatenia chalupy, na-
koľko vieme, že by nám ich už 
nevrátil. Matka by ostala bývať 
s nami a chceli by sme vyplatiť 
mojich súrodencov. Zatiaľ sme 
nedávali robiť odhad, ale chalupa 
môže mať hodnotu 3 500 000 Sk. 
 Ako to všade býva, vždy 
nastanú pri delení majetku problé-
my a nakoľko sa v tom nevyznám, 
bola by som rada, ak by ste mi to 
nejako vysvetlili. Aby som nieko-
ho neukrátila o to, čo mu patrí. 
 Viem, že ak žije matka, 
tak polovica majetku je jej. To by 
bolo v poriadku. Čiže, ak tomu 
správne chápem, druhá polovi-
ca by sa mala deliť na 4 časti. 
Ale súrodenci chcú odo mňa 
aspoň po 700 000 Sk, a to sa mi 
zdá, že by musela mať chalupa 

pri tejto sume väčšiu hodnotu. 
 Ďalší problém je, že ako 
treba ošetriť matkinu polovič-
ku majetku v prípade jej smrti, 
aby som nemusela ešte aj z tej 
čiastky súrodencov vyplácať. 
Na všetko treba asi zmlu-
vy, ak môžete poradiť, 
kde nájdem vzory zmlúv. 
Za radu vopred  ďakujem. 

S pozdravom Hela

 Podľa toho, čo ste na-
písali nie je zrejmé, či dedičské 
konanie po Vašom otcovi už pre-
behlo alebo nie. Predpokladám, 
že nie. Váš predpoklad je správny 
– po prejednaní dedičstva po 
Vašom otcovi pripadne polovica 
nehnuteľnosti Vašej matke z titu-
lu vysporiadania bezpodielového 
spoluvlastníctva manželov a dru-
há polovica sa bude deliť rovným 
dielom medzi deti Vášho otca 
a Vašu matku, t.j. medzi 3 súro-
dencov a matku. Čiže Vám bude 
patriť 1/8, každému zo súroden-
cov taktiež 1/8 a Vašej matke 5/8. 
Toto platí, pokiaľ sa dedičia nedo-
hodnú inak. 
 Ohľadne usporiadania 
poskytnutia finančnej pôžičky 
závisí od Vás, akým spôsobom 
sa s bratom dohodnete. Môže-
te mu poskytnúť pôžičku (pri 
predpoklade, že by mohol nastať 
problém s jej vrátením trvajte na 
písomnej forme – t.j. na podpí-
saní zmluvy o pôžičke), alebo sa 

s ním môžete vopred dohodnúť 
a uzavrieť s ním zmluvu o budú-
cej kúpnej zmluve na jeho spolu-
vlastnícky podiel na predmetnom 
dome a poskytnuté financie budú 
predstavovať zálohu na kúpnu 
cenu. Keďže však predmetný dom 
je, resp. bude v spoluvlastníctve 
aj ďalších osôb (matky a sestry), 
vzniká aj týmto zo zákona pred-
kupné právo na spoluvlastnícky 
podiel Vášho brata. To znamená, 
že takúto zmluvu by mali pod-
písať aj ony s tým, že súhlasia 
s budúcim prevodom vlastníc-
keho práva k spoluvlastníckemu 
podielu Vášho brata na Vás. Iné 
alternatívy v zásade neodporú-
čam. 
 Čo sa týka ceny poža-
dovanej súrodencami, pri danej 
sume, pokiaľ majú záujem vy-
sporiadať celý dom (t.j. tým spô-
sobom, že by ste boli výlučnou 
vlastníčkou celého domu) a nie 
iba každý 1/8, bez prihliadnutia 
na prípadné iné okolnosti (napr. 
doopatrovanie matky Vami, Vaša 
starostlivosť a údržba domu – na 
čo súrodenci môžu, ale nemu-
sia prihliadať, pretože sa síce 
o dom staráte a vykonávate jeho 
údržbu, avšak zároveň v ňom aj 
bývate) ide o primeranú sumu, 
nakoľko v prípade smrti oboch 
Vašich rodičov bude každému 
z Vás, súrodencov, patriť 1/3 
nehnuteľnosti, pokiaľ sa v rámci 
dedičského konania po Vašom 
otcovi a v budúcnosti v rámci de-

ZOO UŽ NEPRIJÍMA ZRANENÉ ZVIERATÁ
 Bratislavská ZOO sa 
okrem svojich zvierat starala aj 
o nájdené a zranené voľne žijú-
ce zvieratá. Bolo v nej zriadené 
rehabilitačné zariadenie, kde 
sa jedincom dostalo potrebnej 
veterinárnej starostlivosti, kým 
sa nezotavili zo zranení. Neskôr, 
keď bolo toto centrum už v ha-
varijnom stave, prestalo prijímať 
cicavce a plazy a ošetrovalo len 
vtáky. Napokon však museli za-
vrieť aj túto časť rehabilitačného 
centra. Dôvodom bolo neposkyt-
nutie financií na obnovu interié-
rového zariadenia.
 Zo zákona vyplýva pre štát 
povinnosť zriaďovať rehabilitačné 
centrá pre nájdené a zranené zviera-
tá žijúce vo voľnej prírode. V Brati-
slave bolo toto centrum vybudované 
v priestoroch zoologickej záhrady, 
ktorá je majetkom hlavného mesta. 
Magistrát teda poskytoval priestory, 
avšak o ich výbavu sa má podľa zá-
kona starať Ministerstvo životného 
prostredia SR. 
 Záchytné centrum fungo-
valo od roku 1991. O dekádu neskôr 
ho v ZOO mierne upravili, avšak 
stále používali iba staré pôvodné 
dielce, ktoré fungovali dodnes. Pod-
ľa námestníka riaditeľky ZOO Fran-
tiška Šroufeka boli tieto zariadenia 
v katastrofálnom stave, absolútne 
nevhodné na rehabilitáciu zvierat. 
Podľa zákona musí mať koterec, 
v ktorom je živočích umiestnený, 
špeciálne podmienky, ako je naprí-
klad závetrie v búdke. Zoologická 
záhrada nemá na takéto vybavenie 
financie. V minulom roku pripravila 
ZOO jednoduchý projekt obnovy 

rehabilitačného centra s rozpočtom 
19 916 € (600 000 Sk). Zariadenie 
by však bolo vhodné iba pre vtáky, 
na vybudovanie centra pre cicavce 
ZOO dokumentáciu nepripravila. 
Projekt by dostal peniaze, avšak 
s podmienkou, že sa bude zoologic-
ká záhrada finančne spolupodieľať 
na jeho realizácii, na čo ZOO rozpo-
čet nemá. Navyše, keďže ide o štát-
ne zariadenie v priestoroch ZOO, 
ministerstvo by si malo nevyhnutnú 
rekonštrukciu zaplatiť samo. 
 Ročne priniesli obyvatelia 
Bratislavy do rehabilitačného za-
riadenia okolo 260 vtákov. Z tohto 
počtu sa do prírody vrátilo asi 110, 
ostatné boli natoľko vážne zranené 
alebo choré, že im liečba nepomoh-
la. Raz za tri mesiace sa spravilo 
vyúčtovanie, pričom štát preplácal 
iba veterinárnu starostlivosť a kr-
mivo pre zvieratá, ostatné položky 
išli z vrecka ZOO. „MŽP SR sa 
problémom intenzívne zaoberá a v 
krátkom čase zvolá pracovné roko-
vanie z hľadiska odborného riešenia 
– kapacity a dostupnosť existujúcich 
zariadení (so ZOO Bojnice, Štátnou 
ochranou prírody SR), ako aj so sek-
ciou financovania a rozpočtu (z hľa-
diska možnej finančnej podpory),“ 
pokračuje Ďurkošová.
 Štátom dotované a prav-
depodobne najbližšie rehabilitačné 
zariadenie sa teda nachádza až 
v Bojniciach. Podľa Šroufeka je to 
však nelogické, pretože do centra 
v bratislavskej ZOO privážali aj pa-
šované zvieratá zhabané na letisku. 
Momentálne musia tieto jedince, 
nech sú v akomkoľvek stave, vydržať 
transport do Bojníc.

 Edita Gardonová zo Slo-
body zvierat nám povedala, že aj 
oni úzko spolupracovali s týmto 
rehabilitačným zariadením. „My 
nemáme vytvorené podmienky pre 
umiestnenie voľne žijúcich zvierat, 
umiestňujeme iba psov a mačky,“ 
dodala Gardonová. Ak im niekto 
nahlásil nájdené zranené zviera, väč-
šinou volali priamo do tohto centra 
alebo spravili sami výjazd a jedinca 
tam odniesli. Momentálne nevedia, 
kam budú tieto živočíchy odvážať, 
najbližšie podobné zariadenie, s 
ktorým spolupracujú, sa nachádza 
až pri Piešťanoch.
 Ak dnes nájdete poranené-
ho živočícha, odporúča Eva Šabová 

z Krajského úradu ŽP v Bratislave 
postupovať podľa zákona: „Kto 
nájde chorého, poraneného, poško-
deného alebo uhynutého chránené-
ho živočícha v prírodnom prostredí 
alebo ten, kto sa o náleze dozvedel, 
je povinný to bezodkladne oznámiť 
spolu s opisom situácie, ako k nálezu 
došlo orgánu ochrany prírody, ktorý 
určí ďalšie nakladanie s takým chrá-
neným živočíchom. Kompetentným 
orgánom je v zmysle § 68 písm. 
j.)  cit. zákona  príslušný obvodný 
úrad životného prostredia.“

Veronika Ševčíková 

dičského konania po Vašej matke 
nedohodnete inak. Vami uvádza-
né požiadavky Vašich súrodencov 
nepredstavujú 1/3 Vami uvádza-
nej ceny nehnuteľnosti.
 Ohľadne Vašej poslednej 
otázky si Vám vzhľadom k tomu, 
že predpokladám, že dedičské 
konanie po Vašom otcovi ešte nie 
je skončené, dovoľujem odporu-
čiť, aby ste sa za účelom vypra-
covania predmetnej zmluvy, prí-
padne zmlúv obrátili na nejakú 
advokátsku kanceláriu, nakoľko 
ide o špecifickú situáciu, ktorá si 
vyžaduje podrobnejšie zmluvné 
ošetrenie a neodporúčam Vám 
vypracovať zmluvy podľa neja-
kých vzorov. Vzory totiž v zásade 
riešia štandardné situácie.

Ivan Švec
advokát

mailto:janka.cillikova@staremesto.sk
mailto:janka.cillikova@staremesto.sk
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DOMÁCE POHODLIE NIE JE ZADARMO
 Domácnosti spotre-
bujú oveľa viac energie, ako si 
myslíme. Ich podiel na celkovej 
spotrebe stále rastie, čím rastú 
aj naše náklady. Navyše sa vy-
produkuje viac škodlivých látok 
a skleníkových plynov, ktoré 
zaťažujú životné prostredie 
a spôsobujú aj nežiaduce klima-
tické zmeny. 
 Úspora energie prináša 
zisk nielen našim peňaženkám, 
ale aj prispieva k ochrane život-
ného prostredia: ten, kto šetrí 
na spotrebe elektrickej energie, 
znižuje svoje výdavky, ako aj vy-
púšťanie CO2. Každý jednotlivec 
môže svojím spotrebiteľským 
správaním prispieť k zníženiu 
skleníkového efektu, pričom šetriť 
energiou je často jednoduchšie, 
ako sa na prvý pohľad zdá.
 Domáce pohodlie nie je 
zadarmo. Odkedy sme si zvykli 
používať najrôznejšie elektrické 
spotrebiče, začala rásť spotreba 
elektrickej energie a tým aj naše 
náklady. Domáce spotrebiče, 
akými sú napr. chladnička, práčka 
a ďalšie, spotrebujú až 1/3 elek-
triny domácnosti. Dôležité je 
si uvedomiť, že práve tu vzniká 
najväčší priestor, ako ušetriť. Ako 
teda šetriť energiou v domácnosti 
pri zachovaní komfortu a kvality 
vášho každodenného života? Pri-
nášame zopár zaujímavých rád.

 Chlaďte iba studené 
Potraviny vkladajte do chlad-
ničky len vychladené a zabale-
né. V opačnom prípade musí 
vaša chladnička s mrazničkou 
zvýšiť svoj výkon, čím zvyšuje 
spotrebu energie. Nastavenie 
teploty termostatu chladničky 
o 2 °C menej zvyšuje energe-
tickú náročnosť na chladenie 
približne o 15 %.

Odmrazujte
 
 Moderné chladničky 
odmrazujú vnútorný priestor 
automaticky v čase, keď kom-
presor nepracuje. Ale mraziaci 
box je možné odmraziť len 
vypnutím zariadenia. Mraznič-
ky, ktoré nemajú automatické 
odmrazovanie, je potrebné 
odmraziť už pri vrstve ľadu 
väčšej ako jeden centimeter. V 
zariadeniach „NoFrost“ sa ľad 
nevytvára. Pri starších typoch 
platí pravidlo pravidelného od-
mrazovania, pretože mrazničky 
s vrstvou ľadu spotrebujú oveľa 
viac energie.

CHLADENIE A MRAZENIE VARENIE A PEČENIE

Mikrovlnná rúra šetrí 
vašu energiu 
Používanie mikrovlnnej rúry 
šetrí čas a peniaze. Ohrievanie 
jedla v mikrovlnnej rúre priamo 
na tanieri zníži spotrebu energie 
až o 70 % v porovnaní s prípra-
vou jedla ohrievaním na varnom 
mieste.

Rovné dná hrncov
Dná hrncov by mali byť rovné, 
najmä ak varíte na varnej doske. 
Nerovné dno zvýši spotrebu 
energie až o 40 %. Veľkosť dna 
hrnca má byť rovnaká ako veľ-
kosť varnej platne. Ak je hrniec 
menší, napríklad o 3 cm, strata 
energie je až 30 %.

OSVETLENIE 
A STAND-BY MÓD

Žiarovky sú najznámejším 
a najrozšírenejším zdrojom svet-
la. Sú najmenej hospodárne, na 
svetlo premenia iba 5 % spotre-
bovanej elektriny. Zvyšok odvá-
dzajú do okolia vo forme tepla. 
Sú najlacnejšie, ale ich životnosť 
je pomerne krátka (okolo 1 000 
hodín svietenia). Výhodnejšie 
je, keď ich používame tam, kde 

svietime krátky čas a nepravi-
delne.

Halogénové žiarovky sú 
úspornejšie a majú asi trikrát 
dlhšiu životnosť ako bežné 
žiarovky. Umožňujú vytvoriť 
jedinečné osvetlenie interiéru. 
Sú vhodné na zvýraznenie ob-
jektov (napr. osvetlenie vitrín-
ky, obrazu), ale aj na osvetlenie 
pracovného stola alebo na čí-
tanie. Na ich prevádzku treba 
mať však k dispozícii vhodný 
klasický alebo elektronický 
transformátor.

Žiarivky pracujú na inom 
princípe ako žiarovky (nízko-
tlakové ortuťové výbojky, ne-
správne nazývané neónky). Sú 
efektívnym zdrojom svetla v 
porovnaní so štandardnou žia-
rovkou. Vyprodukujú rovnaké 
množstvo svetla s použitím 
menšieho množstva elektrickej 
energie. Žiarivky sú v domác-
nostiach vhodným svetelným 
zdrojom tam, kde sa kladie 
dôraz na optimálne využitie 
20 elektrickej energie, jasné a 
kontrastné svetlo bez mihania 
a dlhú životnosť bez poklesu 
svetelného toku (na osvetlenie 
pracovného

stola v kuchyni, zrkadla v kúpeľ-
ni a pod.). Životnosť dosahuje 
8 000 až 10 000 h svietenia, ale 
pri výbere sme limitovaní roz-
merom svietidla, do ktorého je 
žiarivka určená.

Kompaktné žiarivky majú 
až 80 % úsporu elektrickej 
energie v porovnaní s bežnou 
žiarovkou. Môžu nahradiť žia-
rovky v existujúcich svietidlách. 
Sú vhodné najmä v priestoroch, 
kde svietime dlhší čas. Musíme 
však často počítať s pomalším 
nábehom na plný svetelný vý-
kon. Nevýhodou je aj pomerne 
vysoká cena, ale vzhľadom na 
úsporu energie sa vám výdavky 
rýchlo vrátia.

Viac užitočných rád nájdete na 
www.setri.sk.
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rešporskýPitaval
KRÍŽ S FARBOU KRVI

 Dva kríže, ktorým venuje-
me toto rozprávanie, postavili starí 
Bratislavčania v 17. storočí, jeden je z 
kameňa, druhý bol z dubového dre-
va. Prvý z nich – Biely kríž – stál už v 
roku 1699 na križovatke ciest z mes-
ta do Račišdorfu a z pridunajských 
rovín do Malých Karpát. Postavili ho 
z bieleho kameňa a obkolesili malou 
kvetinovou záhradkou s dreveným 
plotom. Bol na ňom vytesaný nápis 
v slovenčine, maďarčine a nemčine: 
Buď ktokoľvek, kresťan alebo pohan, 
nerúhaj sa Bohu, iba mu padaj k 
nohám! Za komunizmu v roku 1960 
kríž demolovali a obnovili ho až po 
prevrate. Prispeli na to občania a 
niektoré okolité podniky. Kríž vysvä-
til 25. októbra 1995. Autormi nového 
diela sú akademický sochár Miroslav 
Suchár a architektka Silvia Bašová.
 Na západnej strane mesta, 
na malom námestí, ktoré sa aj oficiál-
ne volá Červený kríž, je päťramenná 
križovatka ciest. Tu niekedy po roku 
1683 - po búrlivých udalostiach v 
meste - postavili pôvodne drevený, 
červenou farbou natretý kríž s kor-
pusom.
 V bitke pri Moháči 
29. augusta 1526 bojovali proti sebe 
uhorské vojská a Turci. Turci obran-
cov porazili, ustupujúce vojsko zni-
vočili a zahynul pri tom aj uhorský 
kráľ Ľudovít II. Turkom sa tým otvo-
rila cesta do strednej Európy. Veľmi 
rýchlo obsadili územie súčasného 
Maďarska, časť južného Slovenska a 
zamierili na Viedeň.
 Na blížiace nebezpečenstvo 
reagovala Bratislava drastickými 
opatreniami, otcovia mesta dali zrú-
cať objekty pred hradbami a materiál 
získaný z demolácie použili na spev-
nenie obranných múrov. Opatrenia 
boli účinné, aj vďaka nim sa Turci 
do nášho mesta nedostali a museli 
ustúpiť.
 Útrapy starej Bratislavy sa 
začali o niečo neskôr. Spôsobovali 
ich uhorské stavovské povstania, 
v ktorých išlo o bezohľadné snaženie 
uhorských, a najmä sedmohradských 
magnátov kolaborujúcich s Turkami 
o uchopenie moci v Uhorsku. Obdo-
bie stavovských povstaní trvalo – i 
keď s väčšími prestávkami – jedno 
celé storočie.
 Napokon ho ukončil Karol 
Lotrinský, ktorého armáda rozpráši-
la povstalcov. Z vďaky za ukončenie 
hrôz sa Bratislavčania rozhodli na 
najvyššom bode hradného návršia 
postaviť veľký drevený kríž. Aby bu-
dúcim generáciám pripomínal prúdy 
preliatej krvi, natreli ho červenou 
farbou. 
 Aj tento kríž, okolo ktorého 
bola takisto záhradka s kvetmi, stál 
na svojom mieste len do roku 1960, 
kedy ho zvalili a odviezli.
 Keď po roku 1989 mesto 
rozhodlo o obnovení kríža, dohodli 
sa s akademickým sochárom Ľudo-
vítom Korkošom, že kríž bude mra-
morový. Autor sa prišiel pozrieť na 
miesto, kde by mal kríž stáť. A vtedy 
dostal srdcový záchvat, na ktorý 
umrel. Kríž potom zhotovili sochár 
Andrej Rudavský a Jana Černá, dcéra 
profesora L. Korkoša. Škoda len, že 
kríž nie je z červeného mramoru. Má 
totiž hnedastú farbu. Vysvätili ho 11. 
septembra 1994.

(vs)

KRVISMILNÝ PEKÁR GREGOR 

 Prípad prešporského 
pekára Gregora bol výnimočný 
nielen vzhľadom na zdanlivo ojedi-
nelý druh deliktu, ale aj z hľadiska 
zistenia o potrestaní vinníka. Prav-
da, dopátrať sa konečného a ne-
spochybniteľného výsledku nebolo 
jednoduché.
 Čitatelia rubriky Prešpor-
ský pitaval  sa mohli dočítať, že 
roku 1434 istý Schustel vulgárnymi 
nadávkami verejne pošpinil česť 
pekárskeho majstra Hanuša Ma-
ixnera. Takmer presne o 75 rokov 
neskôr stál pred prešporským sú-
dom ďalší pekársky majster. Volal 
sa Gregor a spáchal čin, ktorým 
uvrhol hanbu na dobré meno a 
povesť celého pekárskeho cechu. 
Nie však preto, že by azda piekol 
nekvalitné pečivo či zlý chlieb. Jeho 
delikt nesúvisel s výkonom povola-
nia. Pekár Gregor bol krvismilník.
 Krvismilstvo (či iným 
slovom incest) sa v duchu zásad 
morálky a právnej obyčaje oddáv-
na považovalo za osobitne ťažký 
delikt. V stredovekých mestských 
právnych knihách (zákonníkoch 
či štatútoch) sa o ňom síce priamo 
nehovorí, no v súdnych zápisoch, 
akým je napríklad aj najstarší súd-
ny protokol Aechtpuch der Stat ze 
Prespurg, čiže Kniha trestne stíha-
ných mesta Prešporka je zazname-
naných niekoľko prípadov.
 Prípad pekára Gregora je 
síce ojedinelým písomným svedec-
tvom o krvismilstve v stredovekom 
Prešporku, čo však neznamená, 
že by šlo o jediný takýto prípad. 
Dodnes ide totiž o delikt, ktorý 
sprevádza zväčša rozpačitá málo-
vravnosť či mlčanie postihnutých 
i vinníkov. Priam cudnou stro-

hosťou sa vyznačuje aj zápis v spo-
mínanom prešporskom protokole 
spred takmer polovice tisícročia: 
„Stalo sa roku 1510, za richtárstva 
Hansa Lachenpergera v meste Pre-
šporku. Item, Gregor Peckh (Pekár) 
sa priznal, že v nočnom čase, keď už 
jeho manželka spala, vstal a ľahol 
si k vlastnej dcére, páchal s ňou 
smilstvo, takže tá potom otehotnela 
a čaká dieťa.”
 Zo zápisu, ako vidno, sa 
nedá veľa zistiť. Navodzuje však 
viacero otázok a zamyslení. Na-
príklad, čo doviedlo pekára Gre-
gora ku krvismilstvu: odmietanie 
mmanželky, neukojené chlipné 
chúťky či chorobná sexuálna 
úchylka? Veď išlo o váženého a na-
vonok ctihodného mešťana, muža 
v rokoch. Dá sa predpokladať, že 
Gregor mal vtedy 45 – 50 rokov, 
keďže dcéra musela byť prinajme-
nej 15-ročná. A tu sa vynára hneď 
ďalšia otázka: Čo sa s pekárovou 
dcérou a so spoločne splodeným 
dieťaťom stalo? Súdny zápis nedáva 
odpoveď ani na to najpodstatnejšie 
– aký ortieľ vyniesol prešporský 
súd. Viacerí starší historici (János 
Király, Teodor Ortvay, Ján Ho-
lák), ktorí sa kauzou zaoberali, sa 
uspokojili iba s pravdepodobným 
dohadom o rozsudku.
 Na základe obdobných 
prípadov sa dalo usudzovať, že 
pekára Gregora neminul hrdelný 
trest, rovnako ako istého Jána 
Kramera. Toho súdili zhruba v tom 
istom čase na Spiši za nedovolené 
styky s osvojenou dcérou, čo súd 
kvalifikoval ako krvismilstvo. Od-
súdili ho na smrť, a to upálením 
zaživa. Súd však napokon na veľké 
prosby zohľadnil, že dotyčný mal 
päť malých detí a z milosti ho na-
miesto upálenia sťali.
 Pre prácu nejedného his-

torika je neraz príznačná buldočia 
vytrvalosť. Zahryzne sa a nepopus-
tí. Azda preto ma len predpoklad o 
popravení pekára Gregora neuspo-
kojil. Podrobnejším bádaním v bo-
hatých písomných fondoch Archí-
vu mesta Bratislavy sa mi podarilo 
potvrdiť a zároveň spresniť termín 
popravy. Stalo sa to v júli 1509, a 
nie roku 1510, ako sa uvádza v ci-
tovanom súdnom zázname. (Omyl 
súdneho pisára v dátume je inak 
dosť nepochopiteľný.) Jednoznač-
ne to dokladá stručný, po nemecky 
písaný výdavkový záznam komor-
ného pisára v knihe mestských úč-
tov z fiškálneho roka 1509 – 1510: 

„Item. V sobotu po Margaréte (14. 
júla 1509) som vyplatil dvom 
katom, a to majstrovi Martinovi 
a majstrovi Václavovi, za to, že 
popravili sťatím pekára Gregora a 
Petra Hungera (Uhra), každému po 
1 libre denárov, čo spolu činí 2 libry 
denárov.”
 Podľa zaužívaného zvyku 
sa poprava sťatím uskutočnila na 
Hlavnom námestí pred radnicou, 
a to zaiste v stredu (11. júla 1509), 
keď sa v Prešporku konal pravidel-
ný týždenný trh, takže o divákov 
nevšedného krvavého predstave-
nia núdza nebola.

Vladimír Segeš

Pohľad do stredovekej pekárne. V podobnom prostredí pracoval aj prešporský 
pekár Gregor, ktorého za krvismilstvo s vlastnou dcérou popravili mečom.

SÚMRAK ZLATEJ HORÚČKY V BRATISLAVE
 Začínajúce 17. storočie 
bolo pre obyvateľov Bratislavy 
nepokojné. Vystupňovala sa 
nevraživosť medzi katolíkmi a 
protestantmi, proti vládnucej 
moci sa formovali povstal-
ci z východného Uhorska a 
permanentne hrozili vpády 
Turkov. S presunmi cisár-
skych žoldnierov prichádzalo 
do mesta aj veľa pochybných 
živlov. Pokútni obchodníci sa 
vo zvýšenej miere pokúšali 
využiť neporiadok a finančne 
z neho ťažiť. Všakovakí zlodeji 
lúpili aj vo večernom osvetlení. 
Na trhu sa intenzívne obcho-
dovalo so šperkami zo zlata, 
ktorého pravosť bola viac ako 
pochybná. Narastal počet ľudí 
bažiacich po zlate a peniazoch. 
Aj viacerí z mestskej šľachty a 
mnohí zemania rozmýšľali po-
dobne a niektorí k dosiahnutiu 
cieľa chceli využiť nové poznat-
ky alchýmie. V tomto smere sa 
priam fanaticky angažoval istý 
Štefan de Liszty, ktorý v meste 
požíval šľachtické privilégiá.
 Tento šľachtic sa svo-
jou výstrednosťou postupne 

stal stredobodom pozornos-
ti. K jeho urastenej postave, 
k extravagantnému oblečeniu, 
strojenému a provokačnému 
držaniu tela vhodne pasoval fi-
čúrsky výraz tváre s úškľabkom. 
Žil takmer výhradne pre svoje 
neviazané radovánky. V bez-
uzdných vášňach nepoznal hra-
nice a budil verejné pohoršenie. 
Mestská rada mala dostatok 
dôvodov zakročiť. Tak starosta 
Ján Celarius, ako aj mestský ka-
pitán Jakub odsudzovali chova-
nie Lisztyho, ale on bol chráne-
ný šľachtickým pôvodom. Bol 
v príbuzenstve s palatínom Tur-
zom. Mnohí počestní občania 
sa mu vyhýbali, akoby bol naka-
zený morom. Peniaze bezhlavo 
rozhadzoval plnými priehrštia-
mi. Keď sa mu minuli, vytratil 
sa z mesta na niekoľko týždňov. 
Šiel na svoje panstvo do kaštieľa 
v Kopčanoch. Tu pokračoval v 
hýrení vo veľkolepých vínnych 
pivniciach.
 Bakchálie, ktoré riadil vo 
svojom kaštieli, ale aj vo Viedni, 
postupne získavali rozprávkovú 
povesť. Zabávať sa sem chodil aj 

jeho mladší brat Ján. Spolu sa 
stali dedičmi nie zanedbateľnej 
časti majetku palatína urza. 
Čoskoro však strovili aj tento 
výnosný podiel. Neskrotná túž-
ba de Lisztyho po peniazoch a 
zlate rezonovala aj v jeho ďalšej 
generácii. Blízky príbuzný Ladi-
slav de  Liszty však už prekročil 
únosné medze a bol usvedčený 
ako zvrhlý zločinec.
 V takmer beznádejnej fi-
nančnej kríze našiel Štefan de 
Liszty východisko v alchýmii. 
V jeho dobe vrcholilo v európ-
skych hniezdach vedy úsilie vy-
robiť pravé zlato preparovaním 
alebo zliatím menej vzácnych 
kovov a bežných substancií. Bol 
to aj dôsledok štedrej podpory, 
ktorú novému odvetviu chémie 
venoval panovník Rudolf II. Ci-
sár na svojom pražskom dvore 
hostil nielen svetoznámych 
astronómov Kepplera a Tycha 
de Brahe, ale aj najváženejších 
priekopníkov alchýmie, akými 
boli najvyšší dvorný banský ria-
diteľ F. Kretchmer a Angličan 
Bellay. Magnifikus de Liszty 
s veľkou horlivosťou preštudo-

val diela Paracelsia, Demokrita 
a Alberta Magna. Povzbudzova-
li ho vraj úspešné experimenty 
Škóta Setona a veľkého majstra 
Sendwoga.  Týmto sa pomocou 
špeciálne čiernej a bielej tinktú-
ry a hlavne utajovaného kame-
ňa mudrcov – arkánu – malo 
podariť vyrobiť zlato a striebro 
z nešľachtených kovov. Mnoho 
ďalších informácií podnietilo 
šľachtica de Lisztyho, aby si vo 
svojom dome na Laurinskej 
ulici zriadil alchymistické labo-
ratórium. Tento dom predtým 
slúžil obchodníkom so zlatými 
šperkami. Dodnes s číslom 9 
stojí na pôvodnom mieste a je 
vyhlásený za kultúrnu pamiat-
ku mesta. Najprv bol postavený 
v renesančnom štýle, o tri sto-
ročia neskôr bola jeho fasáda 
upravená do klasicizmu.

(pokračovanie nabudúce)

Z pozostalosti Ovídia Fausta 
spracoval B. M. Ferjenčík
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INZERCIA

 Hovorí sa, že vo víne 
je pravda  a aj to, že v každom 
víne cítiť ruku vinára. Recept 
na prípravu nápoja  bohov je 
tajomstvom každej oblasti. 
Vždy na jeseň sa z neho časť 
prezrádza. 
 Príchod jesene zna-
mená pre vinárskych majstrov 
i milovníkov  vína sviatok: 
začína sa totiž oslava vína. Vo 
väčšine vinohradníckych oblas-
tí sa konajú vinobrania spojené 
s tradičnou ochutnávkou bur-
čiaka a viac či menej zasväte-
nými debatami o tom, aké bude 
nové víno. 

Bratislava a okolie – kraj s vi-
nárskou tradíciou

 Bratislava je mesto s 
veľkou vinárskou tradíciou. 
Ako tvrdia historici, prvé vinice 
tu založil už rímsky cisár Mar-
cus Aurelius Probus (232 - 282), 
teda už praobyvatelia Bratislavy 
sa zaoberali vinohradníctvom. 
Vinobranie bývalo v našich 
končinách vždy veľmi  okáza-
lé, pretože v ten deň sa pýšilo 
celé mesto tým, čo malo naj-
lepšieho. Všetko obyvateľstvo 
sa odoberalo  do vinohradov, 
ktoré splývali po svahoch až k 
múrom mesta. Dnešné vilové 
štvrte, Nový Svet, Palisády, celá 
rozloha až po Kučišdorfskú ces-
tu a Tehelné pole - to bývali len 
a len krásne vinohrady. Dnes 
vinohrady z Bratislavy pomaly 
miznú, na ich miestach sa sta-
vajú honosné vily a vznešené 
paláce.
 Práve vinohrady, kde 

sa začína púť každého vína, sú 
zatiaľ našou najväčšou slabinou. 
Z 22 500 hektárov oficiálne za-
registrovaných v Bruseli rodí 
hrozno iba polovica.  Odbor-
níci tvrdia, že vinohradníctvo 
zaostáva za vinárstvom od 5 do 
10 rokov. 

Vína dobrej povesti
 
 Sedem vinohradníc-
kych nožov a hlinená nádoba 
na víno zo 7. a 6. storočia pred  
n. l., vykopané na vrchu Molpír 
v Malých Karpatoch, sú do-
kladom, že vinič sa na území 
Slovenska pestoval  ešte pred 
príchodom Rimanov. Z ob-
dobia Veľkomoravskej ríše ( 
9. – 10. storočie) sa zachovali 
tri modlitby: modlitba pri vy-
sádzaní vinice, modlitba pri 
oberaní hrozna a modlitba nad 
kvasiacim muštom.  
 Malokarpatská vino-
hradnícka oblasť je najstaršia 
a najväčšia – rozprestiera  sa 
na juhozápadných svahoch 
Malých Karpát od Bratislavy 
po Horné Orešany – pestujú 
sa tu biele muškátové odrody 
Rizling vlašský, Rizling rýnsky, 
Veltlínske zelené, Burgundské 
biele, z modrých odrôd najmä 
Frankovka modrá a Svätovav-
rinecké. Sortiment dopĺňajú 
Silvánske zelené, Dievčie hroz-
no, Chardonnay,  Portugalské 
modré a Müller-urgau. 
,,Víno pestované v okolí Brati-
slavy a pod Malými Karpatmi 
nie je len nápoj, je to fenomén, 
ktorý súvisí s kultúrou, krajino-
tvorbou, spoločenskými rituál-

mi a jeho pitie, či lepšie pove-
dané vychutnávanie sa stáva 
významným prvkom zážitkovej 
gastronómie. Čím viac sa človek 
dozvedá o víne, tým viac si uve-
domuje, ako málo o ňom vie,“ 
vraví  Rudolfa, ktorá už niekoľ-
ko rokov spolupracuje pri orga-
nizovaní zájazdov návštevníkov 
zo zahraničia na vinobranie. 

Najznámejšie prešporské vi-
nárne

 Po celé stáročia mali v 
rukách kompletnú vinohrad-
nícku prvovýrobu bratislavskí 
vinohradníci, v prevažnej mie-

re nemeckí prisťahovalci. Celý 
rok pracovali celé rodiny vo 
vinohrade a ešte si na sezón-
ne práce najímali robotníkov 
zo Záhoria, z Považia, ba až z 
Liptova. Tradícia úcty k ušľach-
tilosti vína dala podnet na vznik 
bratislavskej špeciality - viech.  
Pod viechou sa pilo víno do-
robené u vinohradníka. Skoro 
každý dom na Vysokej, Rajskej 
ulici, na Valónskej aj iných uli-
ciach bol dom vinohradníka. 
 Dobré víno a dobrá 
atmosféra spájala všetkých náv-
števníkov, čím sa vytvárala ne-
opakovateľná atmosféra. Viecha 
je dnes slovo, ktoré má príchuť 

minulosti. Sú ešte v Bratislave 
skutočné, pravé viechy? Znalci 
tvrdia, že sa už dávno vytra-
tili a aj tie, ktoré si zachovali 
toto označenie, s pôvodnými 
nemajú už nič spoločné. Azda 
okrem vína, ktoré tu nalievajú. 
Medzi najznámejšie vinárne 
v Bratislave patrili štyri: Stelzer 
na Veternej ulici, Podrum na 
Špitálskej, Schone Lotty na Dl-
hej (dnes Panskej) a Veľkí fran-
tiškáni. Hladných návštevníkov 
bratislavských viech zásobovali 
aj potulní obchodníci. 

(buj)

V 15. storočí - v roku 1494 
vzniklo Slávne Bratstvo 
cechu vinohradníckeho. 
Vzorom pri zakladaní 
bratstiev a organizovaní 
ich vnútorného života 
bola Pezinku i ďalším 
vinohradníckym mestám 
Malých Karpát - Brati-
slava. Od bratislavského 
magistrátu mesto prevza-
lo aj spísané vinohradníc-
ke štatúty. 

Podľa uhorského výčap-
ného práva z roku 1291 
a jeho úprav mestskými 
štatútmi od 15. storočia 
sa na území dnešnej Bra-
tislavy čapovalo víno aj 
formou výčapu z vlastnej 
produkcie vinohradní-

kov bez živnostenského 
povolenia v pohostinských 
zariadeniach nazývaných 
viecha. Toto slovo označu-
je nielen názov miestnosti 
alebo domu, v ktorých sa 
čapovalo víno, ale aj znak 
tvaru gule alebo venca z 
viničných alebo smreko-
vých vetvičiek vyvesený na 
dome (vieche). 

Právo čapovania pod vie-
chou potvrdil aj uhorský 
zákon z roku 1888 o štát-
nom monopole výčapu lie-
hových nápojov a rešpekto-
val ho aj zákon č. 97 z roku 
1929. Ten však obmedzil v 
Bratislave právo výčapu 
len na dobu 14 dní, najviac 
5-krát do roka na základe 

pridelených licencií. 

Prešporok ako kráľovské 
mesto dostal právo slo-
bodného čapovania vína 
už v privilégiu uhor-
ského kráľa Ondreja 
III. v roku 1291. Spôsob 
výčapu vína v malých  
priestoroch sa vyvinul 
zo susedského ochutná-
vania nového vína a zo 
starého práva mešťanov 
predávať svoje poľnohos-
podárske prebytky. Toto 
staré zvykové právo reš-
pektoval aj Ondrej III. 
v bratislavskom privi-
légiu. Výčap vína bol 
postupne upravovaný 
zákonmi, ale najmä 
mestskými štatútmi.
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 Pražský primátor Pavel 
Bém navštívil nedávno historic-
ké centrum Bratislavy, aby sa 
mohol osobne stretnúť s dalaj-
lámom a byť pri otvorení výstavy 
Magické Himaláje. Priamo na 

tejto výstave, medzi bielymi hi-
malájskymi štítmi a fotografiami 
rôznych kultúr, sme mu položili 
niekoľko otázok. 

Čo je dôvodom vašej aktuálnej 
návštevy v Bratislave?
 Som tu z dvoch pre mňa 
veľmi dôležitých dôvodov. Prvým 
je návšteva veľmi významnej poli-
tickej a duchovnej autority Tibetu 
dalajlámu. Je to mimoriadna uda-
losť nielen pre Bratislavu a Slo-

vensko, ale aj pre Prahu a Čechy. 
Druhým dôvodom je otvorenie 
tejto nádhernej výstavy, ktorú dal 
dohromady Rudolf Švaříček, môj 
priateľ, cestovateľ, horolezec, etno-
graf, spisovateľ, ktorá vlastne zhŕňa 
dvadsaťročné úsilie o dokumentá-
ciu a predstavenie toho všetkého 
krásneho a kultúrne bohatého, čo 
sa z Tibetu postupne vytráca. Je to 
dielo čínskej okupácie a dranco-
vania tibetskej kultúry do čínskej 
majoritnej spoločnosti. To všetko 
znamená obrovské riziko, že nám 
Tibet raz navždy zmizne. Táto 
výstava je akýmsi pozvaním, čre-

pinkou nádeje, oázou toho 
obrovského bohatstva a tej 
radosti, ktorú nám Tibet 
môže ponúknuť. Ja mám 
veľkú radosť, že ju navštívil 
a slávnostne krstil ten naj-
vyšší duchovný predstaviteľ 
Tibetu dalajláma. Takže to 
je druhý dôvod mojej náv-
števy.

Praha a Bratislava majú 
veľa spoločného, v čom 
sú však z vášho pohľadu 
odlišné?
 Praha a Bratislava sú ses-
terské miesta, ktoré k sebe 
mali vždy blízko. Prežili si 

spolu kus spoločnej histórie, 
majú krásne historické jadrá, 
majú, samozrejme, tak ako 

každé veľké mesto svoje problémy 
spojené s dopravnou infraštruktú-
rou, kriminalitou. Ale to, čo majú 
za posledných dvadsať rokov spo-
ločné je, že sa dramaticky preme-
nili. Dnes sú reprezentatívnymi a 
výstavnými sídlami našich krajín, 
sú kultúrnymi a historickými cen-
trami svojich národov a svojich 
republík. Myslím si, že Bratislava je 
mesto, ktoré je veľmi dobre spravo-
vané. S primátorom Ďurkovským 

nielen, že máme partnerské, ale aj 
priateľské vzťahy. Organizujeme 
spoločne veľa podujatí. Myslím, že 
je to dobre, pretože Česi a Slováci 
nie sú len susedia, ale spojila ich 
podstatná časť ich histórie a mys-
lím si, že v Európskej únii nás ďalej 
táto história bude skôr spájať, ako 
rozdeľovať. 
 Odlišná je, samozrejme, 
veľkosť. Praha má viac svojich 
problémov jednoducho preto, že 
je o fúz väčším mestom. Myslím, 
že nás trochu odlišuje napríklad 
štruktúra našich rozpočtov. Praha 
musí investovať takmer 40 % svo-
jich finančných prostriedkov do 
oblasti dopravy. Máme metro, to 
nie je len nástroj pre chválu, ale 
je to tiež obrovská finančná záťaž. 
Máme najväčšiu pamiatkovú chrá-
nenú rezerváciu na svete, ktorá nás 
núti do budúcnosti ju chrániť pred 
všetkým, čo ju môže poškodiť. Keď 
si uvedomíme, že v Prahe máme 
700 000 osobných automobilov, 
tak práve stupeň automobilizácie 
je obrovským tlakom na ochranu 
pamiatkovej rezervácie. Jediným 
spôsobom, ako možno pamiatky 
chrániť, je dostať autá pod zem, 
takže veľké dopravné stavby sú pre 
nás skutočnou záťažou. Nechcem 
nijako podceňovať potrebu veľkých 
dopravných stavieb pre investíciu v 
Bratislave, ale trúfam si tvrdiť, že 
Bratislava má dopravnú infraštruk-
túru z veľkej časti vyriešenú, Praha 
ešte nie. 

V čom by sme my Bratislavčania 
mohli od vás Pražanov vziať prí-
klad, prípadne naopak?
 Myslím, že je dôležité na-
vzájom sa spoznávať a inšpirovať. 
Určite má Praha Bratislave čo po-
núknuť a rovnako je to v opačnom 
garde. Ja napríklad veľmi rád cho-
dím na vaše plesy a veľmi rád vítam 

ROZHOVOR

s primátorom Prahy 

PAVLOM 
BÉMOM

DALAJLÁMA SA V BRATISLAVE VRÁTIL DO TIBETU
 Niekoľkokrát do roka 
má hlavné mesto Slovenska mož-
nosť privítať vzácne zahraničné 
návštevy. Takou bola aj návšteva 
najvyššieho duchovného vodcu 
Tibetu a oficiálneho predstaviteľa 
vlády v exile XIV. dalajlámu. I keď 
najvyšší zástupcovia nášho štátu si 
neuctili túto svetovú morálnu au-
toritu patričným spôsobom, Jeho 
Svätosť v uliciach Bratislavy uvítal 
Andrej Ďurkovský. Dalajláma 
počas svojej návštevy slávnostne 
pokrstil a otvoril výstavu Magické 
Himaláje inštalovanú v Starej trž-
nici. 
 XIV. dalajláma je nosite-
ľom Nobelovej ceny z roku 1989. 
Je autorom množstva kníh, z toho 
dvoch autobiografií „Moja zem 
a môj ľud“ a „Sloboda v exile“. Má 
sedemdesiatštyri rokov a Sloven-
sko navštívil druhýkrát, jeho pred-
chádzajúca návšteva sa uskutočnila 
v roku 2001. V druhý deň svojho 
pobytu navštívil dalajláma Prima-
ciálny palác, kde si s primátorom 
vymenili dary. Andrej Ďurkovský 
dostal od „posla mieru“, ako pri-
mátor dalajlámu označil, hod-
vábnu šatku na znak priateľstva. 
Zástupca hlavného mesta daroval 
budhistickému mníchovi striebor-

nú známku vydanú pri príležitosti 
tisíceho výročia prvej zmienky 
o Bratislave.
 Dalajláma na Slovensku 
otvoril a pokrstil výstavu, ktorá 
vypĺňa priestory nevyužívanej 
Starej tržnice. Magické Himaláje 
je názov úžasnej inštalácie, ktorá 
mapuje spôsob života, krajinu a ľu-
dí obývajúcich územia pod týmito 
vrchmi. Unikátna výstava by mala 
zotrvať v týchto priestoroch do 
konca tohto roka.
 Po prehliadke výstavy 
prešiel do Divadla Pavla Országha 
Hviezdoslava, aby si prevzal ná-
rodnú cenu Jána Langoša. Podsta-
tou ocenenia je morálna podpora 
ľudí, ktorí obhajujú ľudské práva 
a demokratické hodnoty v spoloč-
nosti.
 Ďalším bodom programu 
dalajlámu bola návšteva športovej 
haly na Pasienkoch, kde sa stretol 
s množstvom ľudí. Dalajláma ve-
rejnosti rozprával o pokore, láske 
a súcite. Na záver odpovedal na 
niekoľko otázok. Nasledujúci deň 
pokračoval v ceste do Prahy, kde 
ho privítal pražský primátor Pavel 
Bém.

(vs)
viac foto na www.bratislavskykurier.sk 

bratislavského primátora na praž-
ských plesoch. Takže v tej oblasti 
kultúrnej tradície si myslím, že to 
je to krásne miesto, kde si môžeme 
veľa vecí vzájomne vymeniť, poži-
čať, naučiť sa. 
 Samozrejme, sme dva 
svojbytné suverénne štáty a na-
priek tomu alebo práve preto, 
máme k sebe veľmi blízko. Povedz-
me to otvorene, my si od vás veľa 
požičiavame. Za posledných osem 
rokov sme si od vás požičali kus 
reformy zdravotníctva, kus daňo-
vej reformy, kus reformy sociálnej 
politiky a penzijného systému, a to 
hovorím ako politik veľmi rád, pre-
tože ste prešli obrovský kus cesty.

Pomaly sa končí ďalšie volebné 
obdobie. Vy ste boli primátorom 
dve obdobia, kam ste za ten čas 
Prahu posunuli a kde si myslíte, 
že vám zostali ešte medzery?
 Ja som Prahu zdedil po 
najväčšej prírodnej katastrofe v jej 
tisícročných dejinách – po päťsto-
ročnej povodni. V Prahe vtedy bola 
škoda v rozsahu takmer 30 miliárd 
českých korún (1 176 516 726 €). 
Navyše, Praha bola infraštruktúr-
ne zadĺžená, požičané peniaze od 
rôznych bankových inštitúcií pred-
stavovali sumu 34 miliárd českých 
korún (1 333 385 623 €), v tej dobe 
to bola skutočná dráma. Trúfnem 
si tvrdiť, že sa nám spoločne po-
darilo Prahu vyviesť z katastrofy 
povodne, takže si dnes nikto ne-
spomenie, že tam povodeň bola, 
okrem tých, čo ju zažili na vlastnej 
koži a prišli o majetok. Podarilo 
sa nám vytvoriť a ochrániť Prahu 
absolútne unikátnym, sofistikova-
ným systémom protipovodňovej 
ochrany, ktorý je jedinečný v celej 
Európe. Pokiaľ nepríde ešte väčšia 
katastrofa, tak veľká voda už Prahe 
žiadnu zásadnú škodu neurobí.

 Navzdory tým obrovským 
investíciám do protipovodňovej 
ochrany a do sanácie sa nám po-
darilo stabilizovať verejné financie, 
nezadĺžiť mesto, na to všetko, čo 
sme urobili, sme si nemuseli po-
žičať ani korunu, ale čo viac, boli 
sme schopní konsolidovať verejné 
financie, začali sme splácať naše 
dlhy a k tomuto roku splatíme 
cez 35 % historického dlhu mesta. 
Považujem to predovšetkým v čase 
finančnej krízy, kedy sme konfron-
tovaní s obrovským nárastom ve-
rejného dlhu v štátnom rozpočte, 
za fenomenálny úspech. Nakoniec 
to všetko nebolo na úkor veľkých 
rozvojových projektov a strategic-
kých investícií v oblasti dopravy, 
tam všetky projekty fungujú. Stavia 
sa vnútorný mestský okruh - naj-
väčší komplex v strednej Európe, 
ktorý ochráni historické mesto 
i rezidenčné zóny. Stavia sa nová 
metro trasa A, na letisko sa pri-
pravuje stavba trasy D, a to všetko 
z našich prostriedkov. Myslím si, 
že toto je najväčší úspech.

Vašou záľubou je horolezectvo. 
Navštívili ste aj Himaláje, pripo-
mína vám táto výstava skutočne 
tie kúty, ktoré ste prešli?
 Určite áno. Samozrejme, 
celý rad tých fotografií je mojou 
vlastnou spomienkou, cítim sa tu, 
akoby som sa presunul z krásneho 
centra Bratislavy na Himalájske 
vŕšky, do tých nádherných miest-
nych komunít. Tu v Starej tržnici 
je o fúz teplejšie, menej tu fúka, nie 
je to také tvrdé, môžete si tu vypiť 
aj úžasný čang. Na druhej strane si 
myslím, že to je úžasné, že Slováci 
aj turisti si na tejto výstave prídu na 
svoje.

Veronika Ševčíková

VEĽMI RÁD CHODÍM NA VAŠE PLESY

Pražský primátor Pavel Bém 
na jednej zo svojich expedícií

Dalajláma si výstavu prezrel s jej autorom, fotografom a horolezcom Rudolfom Švaříčkom
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ROZHOVOR

s riaditeľom festivalu
Konvergencie
JOZEFOM

LUPTÁKOM

ELEKTRONICKÉ 
BANKOVNÍCTVO 

ZACHRÁNI ROČNE 
TISÍCE STROMOV

 Elektronické bankovníc-
tvo využíva na Slovensku viac ako 
milión klientov. Napríklad, iba 
Slovenská sporiteľňa ich eviduje 
už viac ako 640 tisíc. Keby títo jej 
klienti využívali namiesto elektro-
nických tradičné „papierové“ služ-
by, spotrebovali by ročne 170 paliet 
papiera a 3,6 mil. obálok.
 Elektronické bankovníc-
tvo okrem toho, že šetrí čas a pe-
niaze, šetrí aj našu prírodu. Kienti 
tejto banky tak prostredníctvom 
elektronického bankovníctva uše-
trili v roku 2008 približne 29 mili-
ónov listov A4, čo predstavuje 170 
paliet papiera. Zachránili tak 360 
stromov, ktoré produkujú kyslík 
pre 16 dospelých. 

(pk)

DOBRÁ VEC

OPERNÁ HVIEZDA OSLÁVI 35 ROKOV
 Je mladý, talentovaný, 
s krásne zafarbeným hlasom s oje-
dinelým rozsahom a podmanivým 
výzorom. Taký je Otokar Klein, 
ktorý sa pre svoj vynikajúci hlasový 
prejav radí medzi operné špičky, či 
na domácej alebo svetovej opernej 
scéne.
 Pre svoje kvality je vyhľa-
dávaným interpretom hosťujúcim 
vo svetových operných domoch. 
Vo svojom širokom repertoári má 
naštudované postavy z operných 
diel Belliniho, Pucciniho, Donizet-
tiho, Verdiho, Mozarta, Smetanu, 
Rossiniho. Nie je zanedbateľná 
jeho koncertná činnosť. Patrí k vy- Domovom Otakara Kleina sú svetoznáme operné pódia

nikajúcim interpretom Mozarta, 
Berlioza, Verdiho, Orffa a iných. 
V roku 2008 vystúpil  v milánskej 
opere La Scala. V súčasnosti ho 
bolo možné vidieť a počuť v ora-
tóriu Cyril a Metod,  autorov Ľubo 
Horňák/Daniel Hevier, ktoré od-
znelo pri príležitosti Dňa ústavy na 
Bratislavskom hrade.
 Práve v čase, keď naša 
prvá operná scéna oslavuje vstup 
do jubilejnej 90. sezóny, oslávi aj 
Otokar Klein svoje osobné jubi-
leum - 35 rokov. 

(pk)

NOVÁ SCÉNA KONČÍ S MUZIKÁLOM NA SKLE MAĽOVANÉ
 Po štyroch rokoch sa 
Nová scéna rozhodla stiahnuť zo 
svojich dosiek kultový muzikál 
Na skle maľované. Ján Slezák, 
ktorý po Michalovi Dočoloman-
skom prebral Jánošíkovu valaš-
ku, zaspieva „Zbohom buď“ už 
iba niekoľkokrát. Muzikál tak 
odchádza z Bratislavy s menšími 
i väčšími pauzami po 35 rokoch.
 Na skle maľované je pô-
vodne poľský muzikál od dvojice 
autorov Ernest Bryll a Katarzyna 
Gartnerová. Premiéru mal v ro-
ku 1970 vo Varšave. O štyri roky 
neskôr ho prebralo aj Slovenské 
národné divadlo. Režijne sa na 
inscenácii podieľal Karol Zachar, 
ktorý do hlavnej postavy obsadil 
na celých tridsať rokov Michala 
Dočolomanského. Muzikál sa 
však nehral nepretržite. Celkovo 
herci „Prišli s muzikou“ na národ-
né dosky takmer 650 ráz. 
 V roku 2002 sa konala 

slávnostná derniéra tohto po-
pulárneho a veľmi obľúbeného 
predstavenia. Napriek oficiál-
nemu ukončeniu sa z času na 
čas pripomenul divákom SND. 
Okrem hrania v divadle putovalo 
toto najznámejšie bratislavské 
naštudovanie muzikálu po celom 
Slovensku.
 Nová scéna sa v roku 
2005 rozhodla oživiť „odložený“ 
titul. Samozrejme, po tridsiatich 
rokoch čakali Na skle maľované 
úpravy - ako textové, tak herec-
ké. Do Jánošíkových nohavíc sa 
obliekol mladý herec Ján Slezák, 
ktorý je srdcovým kráľom Novej 
scény. Režisérske kreslo obsadil 
Ján Ďurovčík, ktorého meno sa 
automaticky spája s úspešnými 
muzikálmi. Jeho naštudovanie 
prinieslo do inscenácie viac dyna-
miky, živelnosti a dravosti. Záme-
rom novej úpravy bolo priblíženie 
muzikálu dnešnej generácii. Podľa 

slov hovorkyne divadla Nová 
scéna Ľubice Zednikovičovej sa 
rozhodli inscenáciu stiahnuť, pre-
tože sa hrá už dlho. Počet zostáva-

júcich predstavení by ste zrátali na 
jednej ruke. Slávnostná derniéra je 
pripravená na Silvestra. 

(vs)

KONVERGENCIE PRITIAHLI DO BRATISLAVY VYŠŠÍ 
POČET ZAHRANIČNÝCH NÁVŠTEVNÍKOV

Desiaty jubilejný ročník festi-
valu Konvergencie je za nami, 
ako by ste ho zhodnotili?

Ja som s 10. rokom festivalu 
Konvergencie veľmi spokojný, 

dopadol nad naše očakávania 
vo všetkých aspektoch - kvalita 
vystúpení, atmosféra počas fes-
tivalu, návštevnosť, reakcie pub-
lika, organizačný priebeh. Mali 
sme výrazný nárast zahraničných 
hostí v publiku, ktorí hodnotili 
festival ako mimoriadne kvalit-
ný a zároveň zaujímavý a iný, v 
porovnaní s podobnými poduja-
tiami v zahraničí. Všetci ocenili 
vek publika, ktoré sa v zahraničí 

pohybuje vo vyššom veku 
- najmä na komorné kon-
certy. Prekvapení boli aj 
pri cenách lístkov - zdali 
sa im veľmi lacné na tak 
kvalitne podujatie. Takže 
celkovo som veľmi šťastný, 
že festival oslovil toľko 
ľudí a cítili sme naozaj 
skvelú spätnú väzbu.
 
Čo patrilo k bonbó-
nikom tohtoročného 
festivalu, ale aj celkovo 
počas tých 10 rokov, čo 
zanechalo vo vás alebo v 
ľuďoch najväčší dojem?
 Myslím, že to jednoznač-
ne boli komorné koncerty, 
ktoré mali jedinečnú 

atmosféru, ako napr. koncert 

zoskupenia e Dowland Project 
a koncert Collegium Musicum 
Special.
 
Keby ste mali porovnať kvalitu, 
obsadenosť známymi menami, 
ale aj návštevnosť podujatia, 
akým smerom sa festival vyví-
ja?
 Veľmi dobrým. Mám po-
cit, že festival je každý rok iný, ale 
zachováva si svoju tvár, ktorá sa 
vyvíja zatiaľ veľmi dobrým sme-
rom - či to je v kvalite, návštev-
nosti, aj čo sa týka zahraničných 
hostí.
 
Plánujete zaplniť aj väčšie sály 
a priestory ako doposiaľ?
 Chcem, aby festival zo-
stal vo svojej podstate festivalom 
komornej hudby, čo znamená, 
že by mal byť stále v komorných 
sálach (ako napr. design factory), 
ale nebránim sa aj väčším
projektom, ktoré sa zdá, si nachá-
dzajú svoje publikum aj v rámci 
Konvergencii.
 
Kto patrí k stáliciam festivalu?
 Určite koncertní umelci, 
ktorí pravidelne prichádzajú hrať 
komornú hudbu spolu so mnou 

- huslista Igor Karšo, či klaviristi 
Miki a Nora Skutovci a tiež Ivan 
Šiller, ktorý pripravuje aj detský 
koncert a potom violončelista Ro-
bert Cohen, alebo skladateľ Vlado 
Godár, či Marián Varga. Je ich 
viac a radi sa vracajú, pokiaľ môžu 
a myslím, že tento rok ich je opäť 
o niečo viac.
 
Je ťažké zorganizovať také pod-
ujatie a zároveň účinkovať?
 Ja to náročné na koncen-
tráciu a v momente festivalu aj 
na fyzickú a psychickú kondíciu. 
Najhoršie sú dni a hodiny tesne 
pred začiatkom. Keď sa už fes-
tival  začne, už to ide jedno za 
druhým. Príprava je v tomto prí-
pade veľmi dôležitá. Mám šťastie, 
že za posledné roky sa okolo mňa 
vyskytlo niekoľko skvelých ľudí, 
ktorí sú súčasťou tímu.
 Môžem sa na nich spo-
ľahnúť a to je obrovská pomoc. 
Samozrejme veľká vďaka patrí 
aj spoločnosti Západoslovenská 
energetika, ktorá nám pomáha už 
dlhé roky a pomohla nám posu-
núť festival na súčasnú úroveň. 

Peter Kimijan

CENTRUM DIVADLA, 
LITERATÚRY 

A VZDELÁVANIA
ŠKOLSKÁ 14, 
BRATISLAVA

JAZYKOVÉ KURZY
ráno, poobede, večer
angličtina pre deti aj 

dospelých
ruština, taliančina, gréčtina

japončina, španielčina, 
švédčina

cena od 2 € / hod.

POHYBOVÉ KURZY
ráno, poobede, večer

 kalanetika, joga, hathajoga
kondičné cvičenie, brušné 
tance, kruhové cvičenie, 

karate, sebaobrana
Informácie:

Tel: 02/52496848
e-mail.: monika.korenciova

@staremesto.sk
www.staremesto

CENTRUM DIVADLA, 
LITERATÚRY 

A VZDELÁVANIA
ŠKOLSKÁ 14, 
BRATISLAVA

ZÁUJMOVÉ KRÚŽKY 
pre všetky deti a mládež 

tanečný krúžok, dramatický 
krúžok,

karate pre deti a rodičov 
(spolu aj individuálne) 

HIP-HOP, DETSKÉ 
BALETNÉ ŠTÚDIO, 

Informácie:
Tel: 02/52496848

e-mail.: monika.korenciova@st
aremesto.sk

www.staremesto

Derniéra Na skle maľované je naplánovaná na Silvestra
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ZDRAVIE S

INZERCIA

September – 
začiatok školy pre 

všetkých

(pokračovanie z minulého čísla)

TRETÍ POHĽAD

 Keď som v auguste nav-
štívil opäť večné mesto Rím, samo-
zrejme moja prvá cesta viedla do 
perly nielen kresťanstva, ale aj ar-
chitektúry, Baziliky sv. Petra. A pri 
vstupe do baziliky už bol rad ľudí, 
ktorí čakali na vstup do sektora, 
kadiaľ sa vstupuje do krýpt baziliky. 
Trpezlivo čakali na deviatu hodinu, 
kedy sa otvorí vstup, aby sa mohli 
pohrúžiť do spomienok v modlitbe 
na hrobe velikána dvadsiateho sto-
ročia Jána Pavla II. A keď si v dňoch 
od 11. do 14. septembra Slovensko 
pripomína už šieste výročie tretej 
návštevy tohto muža u nás, je čas 
pýtať sa, kto bol vlastne Ján Pavol 
II., že aj viac ako štyri roky po 
jeho smrti tisícky ľudí denne stoja 
v rade  trpezlivo, len aby mohli 
na okamih postáť pri jeho hrobe 
a väčšina sa tam  aj pomodliť. Ján 
Pavol II. - osobnosť sveta v každom 
okamihu svojho života. Mladý člo-
vek ako perzekvovaný syn svojho 
národa - Poliak od nacistov. Mladý 
kňaz od komunistov, s ktorými ako 
svojho času najmladší biskup, arci-
biskup a kardinál zvádzal tuhý boj 
za slobodu a právo svojho národa 
nielen na náboženskú slobodu, ale 
slobodu vo všeobecnosti  ako pápež 
za posledných 500 rokov vôbec, 
prvý netalian na pápežskom stolci. 
Poznajúc situáciu človeka trpiace-
ho v rôznych totalitných režimoch 
uvedomoval si cenu slobody a prá-
va, a preto jeho cestou bol človek 
slobody. Počas celého svojho života 
sa usiloval o povznesenie človeka 
kdekoľvek na svete. Preto toľko 
cestoval a neustále hájil práva člo-
veka všade a bez ohľadu na to, či 
tam bol systém demokratický alebo 
hoc aj komunistický. Ján Pavol II. 
bol človekom konsenzu a celkom 
iste by bol našiel dialóg vedúci 
k porozumeniu a uvoľneniu napätia 
medzi obomi stranami. A tak niet 
sa čo diviť, že pri hrobe tohto muža 
som videl modliť sa budhistického 
mnícha, ale aj pravoslávneho kres-
ťana z Ruska.  Je  isté, že osobnosť 
Jána Pavla II. je neprehliadnuteľná 
v histórii ľudstva v jeho boji za člo-
veka a jeho práva. Preto aj my dnes, 
keď si pripomíname výročie jeho 
návštevy na Slovensku a vyhlásenie 
obetí komunistickej perzekúcie bis-
kupa Vasila Hopku a rehoľnej sestry 
Zdenky Cecílie Schelingovej za bla-
hoslavených,  on celkom iste cielene 
dal za vzor všetkým, uvedomme si, 
aby sme neváhali vždy a všade za 
každých okolností bojovať za právo 
človeka byť slobodným.  A tak nás 
všetkých volá učiteľ lásky Ján Pavol 
II. do školy slobody a práva v láske.

Daniel Dian
šéfredaktor Duchovného pastiera

TAKÁ VÝHODNÁ STAROSTLIVOSŤ O VAŠE TELO TU EŠTE NEBOLA
 Ak chceme viesť har-
monický osobný život a zároveň 
byť dlhodobo fit v práci i súkro-
mí, je nevyhnutné nájsť si čas aj 
na tzv. vypnutie a odreagovanie 
sa. 
 Ideálnou voľbou je kom-
binácia fyzickej aktivity s wellness 
aktivitami. Nie všade však môžete 
svojmu telu dať všetko to, čo po-
trebuje bez toho, aby ste sa museli 
niekde presúvať. Služby pod jed-
nou strechou sú na nezaplatenie. 
A práve na tento model modernej 
regenerácie tela a mysle ponúka 
Health Club Factory Pro, spája-
júci šport a wellness  pod jednou 
strechou. 
 Pôvodne si v Relax cen-
tre na Einsteinovej ulici mohol 
návštevník výhodne kombinovať 
fitness centrum s bazénom, sau-
nami, či vírivkami. Po novom sa 
tento najmodernejší stánok re-
generácie v hlavnom meste stane 
ešte výhodnejším. Klubové člen-
stvo prináša možnosť plnohod-
notne využívať možnosti, ktoré 
Health Club ponúka, kedykoľvek 
v priebehu dňa, podľa vašich ča-
sových možností. Klubové člen-
stvo nám dáva absolútne voľnú 
ruku pri plánovaní nášho voľného 
času. S klubovým členstvom nie 

je problém prísť si ráno, pred prá-
cou, na hodinku zacvičiť a večer 
si prísť zaplávať, či relaxovať do 
vírivky a sauny. 
 Výhodné predpredaj-
né ceny členstva Health Club 
Factory Pro sú naozaj lákadlom 
pre každého. Aktuálna cenová 
ponuka je časovo i kapacitne ob-
medzená. Viac informácií získate 
na recepcii, u našich predajcov 
a lektorov priamo v klube alebo 
na stránke www.factorypro.sk.

Vyhrajte klubové 
členstvo v Health 
Club Factory Pro 

na celý rok

Zašlite na adresu 
redakcia@skurier.sk 

aspoň 5 služieb, 
ktoré toto centrum 

poskytuje. 
Zo správnych 

odpovedí vyžrebujeme 
víťaza už 

30. septembra.

 Okrem financií sa do krízy 
nepochybne dostáva aj naša stra-
va. Vo väčšine domácností sa na 
raňajky natrie chlieb so šunkou, 
na obed sa zje mäsový vývar, se-
gedínsky guláš s knedľou, ktorý 
osladíme zákuskom. Po obede si 
neodpustíme kávičku a večer si 
opražíme sekanú alebo dojeme 
zvyšky od obeda. Zelenina alebo 
ovocie sa na našom jedálničku 
objavuje asi tak často ako kométa 
na oblohe. To, čo neprijmeme pri-
rodzeným spôsobom, sa snažíme 
dohnať multivitamínovými do-
plnkami, ktoré by mali byť plno-
hodnotnou náhradou za odopreté 
vitamíny. Doktor Igor Bukovský z 
Ambulancie klinickej výživy, kto-
rá sídli na Mýtnej 5 (www.akv.sk), 
nám vysvetlil, prečo máme dávať 
prednosť prírode pred chémiou.

 Doktor Bukovský sa roky ve-
nuje zdravej výžive. Na multivita-
mínové doplnky však hovorí, že ide 
o recept na drahý moč. Podľa stále 
častejšie publikovaných výsledkov 
nových štúdií cesta k ochrane pred 

rakovinou, infarktom, poškodením 
nervového systému a mnohými 
inými chorobami nevedie cez leká-
reň, ale cez záhradu alebo tržnicu. 
V niektorých prípadoch môžu byť 
dokonca syntetické formy niekto-
rých inak veľmi dôležitých látok 
v nadmerných dávkach škodlivé 
(beta-karotén, E vitamín) alebo 
neúčinné (vitamín C, vitamín D). 
 Podľa Igora Bukovského sa 
ovocie, zelenina, orechy a ryby 
nedajú len tak zabaliť do tabletky 
a jesť podľa potreby. Látky dôležité 
pre zdravie, ktoré sú obsiahnuté v 
týchto potravinách, tabletkami ne-
nahradíte. Takto riešiť nedostatok 
vitamínov je ideálne pre kozmo-
nautov, pretože vo vesmíre nemajú 
prístup k ovociu a zelenine. Pre kaž-
dodenný život ľudí, ktorí môžu jesť 
prirodzenú potravu, potenciál ani 
tých najlepších tabletiek nedosahu-
je biologickú hodnotu prírodných 
zdrojov vitamínov a fytochemikálií.
 Napríklad beta-karotén v 
tabletke je čistý a koncentrovaný, 
karotenoidy v marhuli alebo mrk-
ve, ktorých je vyše 300, pôsobia 
synergicky a ich účinok si telo do-
káže prirodzene regulovať. Navyše 
syntetický beta-karotén má formu 
all-trans, kým prírodný obsahuje 

prevažne 9-cis formu. Rozdiel je len 
v geometrii molekuly, ale dopad na 
organizmus značný: syntetický be-
ta-karotén môže podporovať vznik 
rakoviny!
 Niektoré syntetické formy po-
užívaných vitamínov (E a D) sú zase 
menej účinné ako prírodné formy 
alebo ich užívaním ľahšie dôjde k 
predávkovaniu sa toxickými účinka-
mi. Je pravda, že v opodstatnených 
prípadoch je používanie vitamínov 
dôležitou súčasťou prevencie a lieč-
by, ale ak konzumácii ovocia a ze-
leniny nebráni zdravotný stav, teda 
ak môžete prijímať potravu, mali by 
ste uprednostniť prirodzené zdroje 
vitamínov.
 Predávkovanie vitamínmi a 
minerálmi hrozí, samozrejme, pre-
dovšetkým vtedy, keď ich jeme vo 
vysokej koncentrácii – teda vo vi-
tamínovej tablete. Ak to napríklad 
preženiete s vitamínom A, môžete 
zvýšiť riziko bedrových zlomenín, 
poškodenia pečene a vrodených 
porúch novorodencov. Nadbytok 
vitamínu C je vylučovaný telom, 
ale negatívne stránky jeho účinku 
sa môžu objaviť vtedy, ak denná 
dávka prekročí hodnotu 1000 mg 
denne. Tkanivá ľudského tela do-
statočne saturujú okolo 250-500 

mg za deň, takže vyššie dávky sú 
nielen zbytočné, ale môžu byť aj 
nebezpečné. Vitamín C sa pri dáv-
kach nad 1000 mg/deň stáva v tele 
silným oxidantom, teda podporuje 
tvorbu voľných radikálov. Železo 
potrebujú vo zvýšenej miere ženy 
v reprodukčnom veku (väčšie straty 
železa počas menštruácie) a tehot-
né ženy. Muži a ženy v postmeno-
pauze ho potrebujú menej, takže 
výživové doplnky s dávkou 10 mg 
a menej by mohli byť dostačujúce. 
Vyššie dávky tohto prvku môžu byť 
príčinou zápchy, podporujú tvorbu 
voľných radikálov, poškodzujú pe-
čeň, pankreas, kĺby, obličky, mozog 
a urýchľujú starnutie.
 Je iluzórne domnievať sa, že 
hocijaká dúhová tabletka s látkami 
„od á po zet“ zabezpečí telu všet-
ko to, čo potrebuje, aby odolávalo 
náporu nášho života. Doktor Bu-
kovský vám odporúča, aby ste si 
poriadne vychutnali sezónu čučo-
riedok, sliviek, jabĺk, hrozna, hru-
šiek a zeleniny, ktorá teraz dorastá. 
Urobíte tak pre svoje zdravie viac 
ako alchýmiou v tabletkách.

Veronika Ševčíková

IGOROM BUKOVSKÝM

TABLETKY NENAHRADIA OVOCIE A ZELENINU

http://www.factorypro.sk
mailto:redakcia@skurier.sk
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PLNENÝ BRAVČOVÝ PREŠPORÁK

 Prvý kuchár vznikol už 
v pradávnej ére, keď  blesk zapá-
lil les či kríky, v ktorých zhorelo 
nejaké zviera a náš vzdialený 
predok zistil, že opečené mäsko 
má celkom iné chuťové hodno-
ty ako mäso surové. Tento úkon 
teda začal opakovať... 
 V minulosti sa na Sloven-
sku podávali jedlá hutnejšie, čo 
veľmi zaťažovalo tráviaci systém, 
preto sme začali modernizovať 
slovenskú gastronómiu, ktorá je 
ľahšia a využívame všetky druhy 
ovocia a zeleniny ktoré vieme 
zakomponovať do jedál, čím sa 
stáva jedlo ľahšie stráviteľné a 
ľudské telo dostáva všetky po-
trebné komponenty. Pripraviť 
dobré jedlo je poriadny kumšt. 
Je to však jednoduché, keď zruč-
ný šéfkuchár dokáže vycítiť, čo  
hosť od dobrého jedla očakáva. 
Ak to spozná, ostáva už len dať 
do prípravy jedla celé svoje srdce. 
Lebo umenie kuchárske môžeme 
považovať za úžitkové umenie.
 V štýlovej a dobovo za-
riadenej Slovenskej reštaurácií v 
centre mesta v blízkosti Sloven-
ského národného divadla, ponú-

kajú  doslova festival slovenskej 
gastronómie, plne korešpon-
dujúci s modernými svetovými 
trendmi v oblasti prípravy jedál.  
Renomovaní kuchári na vysokej 
kulinárskej úrovni už neraz za-
stupovali Slovenskú reštauráciu 
na rôznych medzinárodných 
gastronomických prezentáciách, 
kde približovali svetu slovenskú 
kuchyňu, ovenčenú tak bohatou 
svojou históriou. Dobré meno 
si reštaurácia zachováva už de-
siatky rokov. Pre človeka nie je 
väčšia vec pod slnkom ako dobré 
jedlo a dobré pitie, vyslovil kedysi 
Ecclesiastes. Že to nie sú iba kvet-
naté slová, môžete sa presvedčiť 
sami aj v Slovenskej reštaurácii. 
Kým sa tam vyberiete, z bohatej 
ponuky vám ponúkame chutný 
i sýty pokrm.

Plnený bravčový 
rezeň „PREŠPORÁK“
Suroviny pre 4 osoby:
Bravčové karé - 600 g
Soľ
Korenie čierne mleté
Olej

Plnka:
Kyslé uhorky- 80 g
Varené vajcia - 2 až 3 ks
Čerstvá červená paprika

Zemiakové cestíčko:
Nastrúhané surové zemiaky 
zmiešame s jedným vajíčkom 
a zahustíme trochou hladkej 
múky. Dochutíme soľou, 
korením, cesnakom  a 
majoránkou

Postup:

Z bravčového karé narežeme 
4 plátky, naklepeme na 
tenko, osolíme a okoreníme. 
Na drobné kocky pokrájame 

kyslé uhorky, papriku a vaječné 
bielka, spojíme s pretlačenými 
žĺtkami. Túto zmes rozložíme 
na plátky mäsa, preložíme 
na polovicu a obalíme 
v zemiakovom cestíčku 
alebo v trojobale. Obalené 
rezne vypražíme na oleji do 
zlatista. Podávame s rozlične 
upravenými zemiakmi 
a paradajkovým šalátom.

Dobrú chuť Vám želá 
šéfkuchár Juraj Papai

GALÉRIA F7 
Františkánske námestie 7, 

Bratislava

Otvorí v priebehu 
októbra výtvarné kurzy 

podľa záujmu

Tel.č.: 02/54433335, 
mobil: 0911238710

Osobne od: 
15.00 h do 19.00 h 
utorok – sobota

Kurzovné: 2€ (60,25 Sk) 
1 vyučovacia hodina

Dvojtýždenník Bratislavský 
kuriér vydáva  Staromešťan, 
s.r.o. Šéfredaktor: Peter Kimi-
jan, sefredaktor@skurier.sk, 
E-mail: redakcia@skurier.sk, 
tel. č.: 02/ 544 377 81 Inzercia: 
inzercia@skurier.sk. Adresa 
redakcie: Ventúrska č. 4,  811 
01 Bratislava. Tlač: Versus, a.s. 
Bratislava, www.versusprint.sk 
Distribúcia: bezplatne do 
všetkých domácností a firiem 
v Bratislave. Registrované MK 
SR: EV3820/09.
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PORIADNE ŤAŽKÝ KONÍČEK 
 Klub veteránov automo-
bilovej a pancierovej techniky 
Bratislava zbiera vozidlá Ruskej 
a Slovenskej  armády z druhej 
svetovej vojny. Väčšinu vozidiel,  
tanky, transportéry, nákladné 
vozidlá V3S,  protitankové delá  
a inú techniku  zakúpili a pre-
važne spojazdnili z vrakov.  
 „Všetci štyria máme svoje 
zamestnanie a tomuto koníčku 
sa venujeme popoludní a cez ví-
kendy,“ povedal nám Emil Fajkoš, 
predseda klubu. Jeho zberateľská 
vášeň sa však do albumu nezmestí, 
tak všetky exponáty má uložené 
v Zimnom prístave,  niektoré v ga-
ráži  a na  dvore pod Prístavným 
mostom.
 „Momentálne máme v 
dieľni rozobraný tank T34. Nieke-
dy totiž zháňam nejaký diel a naďa-
bím na niečo, čo vôbec nechcem. 
Dôležité je, v akom stave vozidlo 
je, niektoré sú aj dnes schopné 
jazdy, z iných sú vraky a jednotli-
vé súčiastky treba prácne zháňať 
po celej Európe. Ak má vozidlo aj 
históriu, keď je známe miesto jeho 
pôsobenia, má veľkú cenu.  Sú dve 
kategórie – dražba, kam chodia 
ľudia, ktorí si to môžu dovoliť a 
burzy, kde sa dajú zohnať kúsky 
aj lacnejšie. Na úplnom začiatku 
je zvyčajne vrak, potom začneme 
zháňať súčiastky. Je však veľa vecí, 
ktoré sa už nevyrábajú a musíme 

improvizovať alebo doma na kole-
ne vyrábať repliky,“ vysvetlil Fajkoš. 
Druhou možnosťou je podľa neho 
absolútna renovácia, čo znamená 
dodržať originalitu, vykonanie 
opravy a technický stav. Potom 
to komisia odobrí, a ak je všetko 
v poriadku, pridelí veteránske čís-
lo. Používanie je však samozrejme 
obmedzené. 
 „Zaujímavé rokovanie 
sme mali nedávno s občianskym 

združením Zachráňme Petržalské 
bunkre. Navrhli nám spoluprácu 
a účasť na využití bojovej línii 
Petržalských bunkrov. Je to zaují-
mavý projekt, ako  oživiť vojenskou 
historickou  technikou  celú bojovú 
líniu a usporadúvať tam rôzne vo-
jenské  historické  podujatia,  ale 
treba ešte prekonať byrokratické 
bariéry,“ dodal  Emil Fajkoš.

text a foto Miroslav Košírer

NAJLEPŠIA ČAŠNÍČKA 
JE Z TOPOĽČIAN

 Najlepšou bratislavskou 
čašníčkou sa v súťaži Naj čašník 
leta 2009 stala Martina z Topoľ-
čian, ktorá pracuje v jednej z reš-
taurácii v bratislavskom Starom 
Meste. 
 Do súťaže, ktorú zorga-
nizoval internetový portál obedo-
vat.sk, sa zapojilo 748 čašníkov z 572 
reštaurácií v Bratislave. Súťaž bola 
celoštátna a v rámci celého Sloven-
ska hlasovalo spolu 17 311 návštev-
níkov stránky. Každý jednotlivý hlas 
bol neodborným hlasom jednotlivca, 
ale spoločne sa stali tou najkompe-
tentnejšou porotou, ktorá rozhodla 
o úspechu alebo neúspechu reštau-
rácie a ich obsluhujúceho personálu. 

Projekt vznikol ako verejná objed-
návka predovšetkým na skvalitnenie 
služieb v oblasti cestovného ruchu v 
Bratislave a rozšíril sa aj do ďalších 
slovenských miest a obcí. 
 Martina okrem titulu Naj 
čašníčka Bratislavy získala aj oce-
nenie pre reštauráciu, kde pracuje 
(U zeleného stromu) a spolu s ďal-
šími dvoma ocenenými čašníkmi 
ju prijal aj bratislavský primátor 
Andrej Ďurkovský. Projekt vznikol 
ako verejná objednávka predo-
všetkým na skvalitnenie služieb 
v oblasti cestovného ruchu v Brati-
slave a rozšíril sa aj do ďalších slo-
venských miest a obcí.

(pk)

Emil Fajkoš so svojim „miláčikom“

Víťazkou v ankete o Naj čašníka leta 2009 sa stala 
Martina z reštaurácie U zeleného stromu

http://www.sme.sk/storm/itextg.asp?idh=4760615&ids=2

